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Vážení spoluobčané,

když naši předchůdci v roce 1970 zadávali základní studii kulturního domu, zřejmě netušili, jak dlou-
hou trať Solnice před sebou má.

Původní projekt z poloviny 70. let byl realizován jako sportovní a kulturní zařízení, které zahájilo svůj
provoz v roce 1981, a mnozí pamětníci výstavby dodnes vzpomínají na pravý význam pojmu „akce Z“
spojené s občas nedobrovolně dobrovolnou účastí stavebníků. Ale vzniklo tak zejména kulturní centrum,
jehož činnost zasáhla následující generace a mnozí vzpomínají na ty největší hvězdy, které mohli právě
v Solnici naživo spatřit, naučili se zde tančit, proplesali zde mnoho večerů a získali spousty dalších
zážitků. 

Když jsme na podzim roku 2017 zahajovali rekonstrukci, byl stav celého objektu více než zralý na
úplnou obnovu. Z předchozího provozu jsme byli poučeni o nutných změnách, proto byly provedeny dis-
poziční změny, objekt byl rozšířen o skladovou část, byla doplněna část divadelní techniky atd.; o tom
se přesvědčíte při vlastní návštěvě. Jednoduše – zastavěná plocha vzrostla o 50,32 % a obestavěný pro-
stor o 65,32 %.

Objekt aktuálně představuje největší dokončenou investici, zlepšující veřejnou infrastrukturu králo-
véhradeckého regionu, v rámci usnesení vlády o strategické průmyslové zóně Solnice – Kvasiny.

Samozřejmě za vše musím poděkovat všem zúčastněným, doufám, že nikoho neopomenu.

Tedy děkuji Královéhradeckému kraji za štít a platformu jednání, Centru investic a rozvoje Králové-
hradeckého kraje za péči o nás i naše investiční projekty, Ministerstvu průmyslu a obchodu za totéž na
centrální úrovni, Ministerstvu financí za peníze a rady, Škodě Auto za mnohočetnou podporu a peníze
na výtah, Ateliéru Architektury Šuda – Horský za krásnou stavbu, firmě VCES (včetně všech subdodava-
telů) za velice profesionální výkon a vyřešení všech obtíží, které takováto rekonstrukce přináší, zaměst-
nancům města Solnice a nejbližším spolupracovníkům za každodenní a nekonečnou práci, zastupitelům
předchozím i současným za odvahu pustit se do takového projektu a zejména občanům za trpělivost,
vstřícnost, ale i za zvídavost, jaký ten kulturák vlastně bude. 

A dál to bude zase jen na nás, jakou náplň Společenskému domu dáme, co všechno se zde bude ode-
hrávat, jakou radost a jaké nové zážitky nám přinese.

Ing. Jan Hostinský, starosta

Úvod



Zprávy ze zastupitelstva . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . str. 2
Informace z radnice  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . str. 4
Aqua servis  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . str. 6
Univerzita třetího věku . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . str. 6                                                                    
Centrum pro integraci osob se zdravotním postižením . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . str. 7
Škoda Auto a.s.  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . str. 8
MŠ Solnice  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . str. 9
ZŠ Solnice . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . str. 9
Solnický Brouček  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . str. 12
Spolek solnických žen  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . str. 14
Klub důchodců Solnice  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . str. 14
Sportovní klub Solnice  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . str. 16 
Knihovna Solnice  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . str. 22
Kultura Solnice s.r.o.  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . str. 24
Turistika  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . str. 26
Hasiči Vás informují  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . str. 28
Z historie  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . str. 31
Ze života našich občanů . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . str. 37
Zubní pohotovost . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . str. 42
Kalendář akcí  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . str. 43
Kulturní akce v Kvasinách  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . str. 44
Akce Muzea a galerie Orlických hor v Rychnově nad Kněžnou  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . str. 44
Společenská kronika . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . str. 47

Obsah

2 w w w . s o l n i c e . c z

Usnesení č. 5/2019 z 5. zasedání Zastupitelstva města Solnice, konaného dne 27. března 2019.

Zastupitelstvo města Solnice:
I. Schvaluje:
1. závěrečný účet Města Solnice za rok 2018 včetně Zprávy o výsledku přezkoumání hospodaření města
s vyjádřením souhlasu s celoročním hospodařením města za rok 2018, a bez výhrad, dle přílohy č. 1,

2. účetní závěrku Města Solnice zpracovanou k 31. 12. 2018 za účetní období od 1. 1. 2018 do 31. 12. 2018,
3. finanční příspěvek Sportovnímu klubu Solnice, z.s. ve výši 270.000,- Kč,
4. finanční příspěvek Klubu důchodců při Městském úřadu Solnice, z.s. ve výši 60.000,- Kč,

Zprávy ze zastupitelstva
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5. finanční příspěvek Spolku solnických žen ve výši 50.000,- Kč,
6. finanční příspěvek Solnickému Broučku, z.s. ve výši 150.000,- Kč,
7. finanční příspěvek SDH Ještětice ve výši 40.000,- Kč,
8. finanční příspěvek Klubu českých turistů Solnice, z.s. ve výši 20.000,- Kč,
9. finanční příspěvek SHŠ Selago z.s. ve výši 20.000,- Kč,
10. finanční příspěvek Centru Orion, z.s. ve výši 20.000,- Kč,
11. finanční příspěvek Farní charitě Rychnov nad Kněžnou ve výši 40.000,- Kč,
12. finanční příspěvek Sportovnímu klubu Solnice, z.s. ve výši 50.000,- Kč,
13. veřejnoprávní smlouvu o poskytnutí neinvestiční dotace z rozpočtu Města Solnice č. 4/2019 mezi

Městem Solnice, Masarykovo náměstí 1, 517 01 Solnice a Sportovním klubem Solnice, z.s., Komen-
ského 594, 517 01 Solnice, dle přílohy č. 2,

14. veřejnoprávní smlouvu o poskytnutí neinvestiční dotace z rozpočtu Města Solnice č. 5/2019 mezi
Městem Solnice, Masarykovo náměstí 1, 517 01 Solnice a Klubem důchodců při Městském úřadu Sol-
nice, z.s., Masarykovo náměstí 1, 517 01 Solnice, dle přílohy č. 3,

15. veřejnoprávní smlouvu o poskytnutí neinvestiční dotace z rozpočtu Města Solnice č. 6/2019 mezi
Městem Solnice, Masarykovo náměstí 1, 517 01 Solnice a Spolkem solnických žen, Masarykovo
náměstí 1, 517 01 Solnice, dle přílohy č. 4,

16. veřejnoprávní smlouvu o poskytnutí neinvestiční dotace z rozpočtu Města Solnice č. 7/2019 mezi
Městem Solnice, Masarykovo náměstí 1, 517 01 Solnice a Solnickým Broučkem, z.s., Masarykovo
náměstí 46, 517 01 Solnice, dle přílohy č. 5,

17. veřejnoprávní smlouvu o poskytnutí neinvestiční dotace z rozpočtu Města Solnice č. 8/2019 mezi
Městem Solnice, Masarykovo náměstí 1, 517 01 Solnice a SDH Ještětice, Ještětice 93, 516 01 Rych-
nov nad Kněžnou, dle přílohy č. 6,

18. veřejnoprávní smlouvu o poskytnutí neinvestiční dotace z rozpočtu Města Solnice č. 9/2019 mezi
Městem Solnice, Masarykovo náměstí 1, 517 01 Solnice a Klubem českých turistů Solnice, z.s.,
Masarykovo náměstí 1, 517 01 Solnice, dle přílohy č. 7,

19. veřejnoprávní smlouvu o poskytnutí neinvestiční dotace z rozpočtu Města Solnice č. 10/2019 mezi
Městem Solnice, Masarykovo  náměstí  1,  517  01  Solnice  a  SHŠ  Selago  z.s.,  Trocnovská  1486,
544 01 Dvůr Králové nad Labem, dle přílohy č. 8,

20. veřejnoprávní smlouvu o poskytnutí neinvestiční dotace z rozpočtu Města Solnice č. 11/2019 mezi
Městem Solnice, Masarykovo náměstí 1, 517 01 Solnice a Centrem Orion, z.s., Dlouhá Ves 116,
516 01 Rychnov nad Kněžnou, dle přílohy č. 9,

21. veřejnoprávní smlouvu o poskytnutí neinvestiční dotace z rozpočtu Města Solnice č. 12/2019 mezi
Městem Solnice, Masarykovo náměstí 1, 517 01 Solnice a Farní charitou Rychnov nad Kněžnou,
Palackého 111, 516 01 Rychnov nad Kněžnou, dle přílohy č. 10,

22. veřejnoprávní smlouvu o poskytnutí neinvestiční dotace z rozpočtu Města Solnice č. 13/2019 mezi
Městem Solnice, Masarykovo náměstí 1, 517 01 Solnice a Sportovním klubem Solnice, z.s., Komen-
ského 594, 517 01 Solnice, dle přílohy č. 11,

23. rozpočtové opatření č. 2/2019 včetně dotací přijatých a vydaných, dle přílohy č. 13,
24. zakladatelskou listinu společnosti Kultura Solnice s. r. o., dle přílohy č. 14,
25. vklad Města Solnice jako společníka společnosti Kultura Solnice s. r. o. a to vklad mimo základní

kapitál ve výši 600.000,- Kč,
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26. uzavření Dohody o provedení práce mezi panem xxx a Městem Solnice, Masarykovo nám. 1, 517 01
Solnice, za účelem výkonu správcovství Hospody "U Haničky" v Ještěticích, dle přílohy č. 15,

27. zprávu o hospodaření v městských lesích v roce 2018, dle přílohy č. 16.

II. Bere na vědomí:
1. kontrolu usnesení ze zasedání Zastupitelstva města Solnice č. 2/2018, č. 3/2019 a č. 4/2019,
2. rozpočtové opatření č. 1/2019 včetně dotací přijatých a vydaných, dle přílohy č. 12,
3. zprávu o činnosti kontrolního výboru za rok 2018, dle přílohy č. 17,
4. zprávu o činnosti finančního výboru za rok 2018, dle přílohy č. 18.

V Ještěticích dne 27. března 2019

František Hovorka  Ing. Jan Hostinský  
místostarosta  starosta

Usnesení č. 6/2019 z 6. zasedání Zastupitelstva města Solnice, konaného dne 22. května 2019.

Zastupitelstvo města Solnice:
III. Schvaluje:
28. finanční příspěvek Sportovnímu Klubu Solnice, z.s. ve výši 390.000,- Kč.
29. veřejnoprávní smlouvu o poskytnutí investiční dotace z rozpočtu Města Solnice č. 14/2019 mezi

Městem Solnice, Masarykovo náměstí 1, 517 01 Solnice a Sportovním klubem Solnice, z.s., Komen-
ského 594, 517 01 Solnice, dle přílohy č. 1.

30. rozpočtové opatření č. 4/2019 včetně dotací přijatých a vydaných, dle přílohy č. 2. 

V Solnici dne 22. května 2019

František Hovorka  Ing. Jan Hostinský  
místostarosta  starosta

Aktuální stav zeleně ve vybraných lokalitách města

Přes příznivé vlhké počasí v květnu dochází k hynutí stromů v lesích i mimo les. Je to důsledek loň-
ského dlouhodobého sucha a letošního sucha v dubnu. Hynou všechny druhy, i odolné břízy a borovice.
Pokračuje také kůrovcová kalamita, ve všech smrkových porostech jsou oslabení jedinci napadány všemi
druhy smrkových kůrovců.  Intenzita  je různá, někde  jsou to  jednotlivé kusy, někde skupiny po 20.

Informace z radnice
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Ne každý suchý jehličnan je však důsledek žíru podkorních brouků. Oslabené stromy mohli dorazit jiní
škůdci, některé prostě uschly. To se právě často děje ve městě, kde mají stromy z různých důvodů ome-
zený přísun vody. V Solnici to vidíme na náměstí, kde uhynulo několik jedinců různých druhů. Kromě již
skácených bříz na jižní straně náměstí, se k nim na jaře bohužel přidaly i dominantní bříza a dvě převislé
břízky na straně severní, jakož i jeden kulovitý javor z řady lemující horní cíp náměstí a v západní části
dva smrčky ze skupinky jehličnanů.
S ohledem na výše uvedené neblahé trendy v úhynech dřevin, nechalo město Solnice posoudit stav

stromoví v některých exponovanějších lokalitách. V souvislosti s předešlým čilým stavebním ruchem
v prostranství kulturního domu, byla prioritně vypracována podrobná odborná stanoviska od Agentury
ochrany přírody a krajiny ČR a dále od certifikované arboristické firmy, na skupinu stromů rostoucích
v prostranství našeho nového kulturního stánku. Zvláště poté, co zde byl asanován dutý topol.
Závěr první zprávy konstatuje: Stromy v řešené lokalitě plní estetické a ekologické funkce. V současné

době, a za běžných povětrnostních podmínek, stromy okolí neohrožují. Riziko selhání stromů mohou
zásadním způsobem zvýšit nepředvídatelné vnější vlivy, jako je například extrémní rychlost větru, tur-
bulentní větrné proudění, námraza, silná zátěž mokrým sněhem apod.. Stabilita posuzovaných stromů
je dobrá, až zhoršená. Náplní hodnocení stability stromu je posouzení rozsahu zjištěných defektů a je-
jich vlivu na stabilitu jedince, nikoliv předvídání okamžiku selhání. Provozní bezpečnost byla vyhodno-
cena jako uspokojivá. Stav stromů je třeba sledovat, v době vegetace míru prosychání nebo výskyt plodnic
dřevokazných hub, popř. zvětšující se náklon stromů. Stromy vyžadují pravidelnou odbornou údržbu.
V dalších letech je nutné opakovat zdravotní řez. Koruny některých jedinců byly ve vrcholové partii řezem
výškově redukovány. Po zásahu, především lípy, zareagovaly tvorbou hustého obrostu výmladků. V rámci
následné péče je možnost probírky hustého porostu na koncích větví. Za cca 4-5 let lze provést obvo-
dovou redukci těchto sekundárních výhonů a začít stromy stabilizovat.
Arboristická firma zhodnotila stav stromů takto: Stromy, kterým byl výkopovými pracemi poškozen

kořenový systém, bude nutné sledovat, jak budou na toto poškození reagovat. U lip se takovýto zásah
obvykle fyziologicky /prosycháním/ projeví až po několika letech. Záleží to však na klimatických pod-
mínkách, přístupu stromů ke spodní vodě a druhu dřevokazné houby, která se do ran na kořenech do-
stane. Dlouhodobá perspektiva těchto stromů je tímto poškozením snížená a zvýšená je možnost vývratu
stromů. Proto je potřebné stromy stabilizovat řezem, který by se měl opakovat podle reakcí a stavu
stromů v budoucnu. Postupně se tak sníží těžiště korun a zvýší stabilita stromů. Z hlediska provozní
bezpečnosti není ani jeden strom zařazen mezi stromy v havarijním stavu, které by vysoce ohrožovaly
své okolí a bylo by nutné je co nejdříve řešit buď pokácením, nebo jiným zajišťujícím ošetřením.
Vedle toho byl také posouzen smrk pichlavý, rostoucí u autobusové zastávky v parku na Masarykově

náměstí /doteď vánoční smrk/. Kmen smrku dosahuje ve výčetní výšce průměru cca 50 cm. Do výšky
3 -3,5 m byl kmen vyvětven. Kmen je průběžný do koruny. Koruna prosychá a směrem do prostoru parku
mírně fragmentuje a není kompaktní. Smrk je vysoký a v případě extrémních povětrnostních vlivů nelze
vyloučit jeho zlom nebo vývrat. Jelikož v parku na náměstí odumřely i další dřeviny, o kterých již byla
řeč v úvodu, rozhodla rada města, z bezpečnostních důvodů, o plánovaném kácení těchto dřevin, včetně
vánočního smrku v jednotlivých etapách, během druhé poloviny roku 2019.

Mgr. Klengelová Stanislava a Hutník Vasil
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Vodovodní svaz Císařská studánka vydal v roce 2016 knihu „Voda pro život“, která popisuje histo-
rické i současné problémy okolo pitné vody, představuje vodohospodářská zařízení, vodní díla na řece
Bělé i Dlouhé strouze. Publikace obsahuje více než 100 fotografií současných i zaniklých vodních děl.
Publikace stojí 230,- Kč a je k dostání v podatelně solnické radnice a u vydavatele. Publikaci lze na po-
žádání zaslat i na dobírku.

Vodovodní svaz Císařská studánka

Upozornění!
Vzhledem k organizačním změnám došlo v jarních měsících v některých našich lokalitách ke změně

v osobě odečítače vodoměrů.  Každý náš pracovník provádějící odečty vodoměrů se na požádání prokáže
průkazem s fotografií a logem společnosti, v případě dalších pochybností občanským průkazem a také
na telefonním čísle naší společnosti 494 539 111.

Dále vás chceme upozornit na skutečnosti, že odečítači budou v letních měsících vzhledem k čerpání
řádné dovolené zastupováni brigádníky. I u nich si můžete ověřit jejich totožnost stejným způsobem jako
u našich zaměstnanců – odečítačů.

Děkujeme vám za pochopení, AQUA SERVIS, a.s.

Aqua servis

Virtuální Univerzita třetího věku (VU3V) v Solnici
18. dubna skončil cyklus přednášek „potraviny a spotřebitel“ v rámci VU3V jako jedné z forem celo-

životního vzdělávání organizovaného Českou zemědělskou univerzitou v Praze. Všechny posluchačky,
bylo jich devět, splnily podmínky stanovené univerzitou a úspěšně ukončily letní semestr.

Zimní semestr školního roku 2019-20 bude zahájen pravděpodobně ve čtvrtek 3. 10. 2019 opět
v ZŠ Solnice. Termín a čas ještě upřesníme po skončení letních prázdnin. Tentokrát budeme studovat
genealogii. Dozvíme se, jak se tvoří rodokmen, nahlédneme do matrik, dozvíme se, jak lze archivní
materiály využívat ke studiu. Určitě zajímavé bude sledovat vývoj našich příjmení.

Zveme všechny zájemce o výše uvedenou problematiku k možnosti společného studia v základní škole.
Potřebné informace ráda podám na telefonním čísle 603 873 503.

Hana Jakubcová

Univerzita třetího věku
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Vážení občané, 

dovolte, abych Vám v krátkém článku představil Centrum, kde
nyní pracuji. Jmenuji se Mgr. Jiří Chráska a pracuji v Centru pro
integraci osob se zdravotním postižením („dále CIOZP“). Přestože
toto centrum v Rychnově nad Kněžnou funguje již více než 12 let,
tak mnozí občané o CIOZP neví, kde se nachází. CIOZP sídlí v bu-
dově Všeobecné zdravotní pojišťovny, v ulici Palackého 694, vedle
židovské synagogy – památníku Karla Poláčka.

CIOZP poskytuje služby všem osobám se zdravotním postiže-
ním bez ohledu na druh, rozsah postižení a věk. Dále pak oso-
bám, které  jsou ohroženy vznikem nepříznivé sociální situace
nebo se ocitly v nepříznivé sociální situaci. Služby jsou poskyto-
vány bezplatně. Druhy služeb: Odborné poradenství, informační
a poradenské centrum, půjčování rehabilitačních a kompenzačních pomůcek pro osoby s tělesným po-
stižením, prodej baterií a koncovek do naslouchacích aparátů pro osoby se sluchovým postižením, pod-
pora  a  pomoc  při  nákupu  kompenzačních  pomůcek  pro  osoby  s  tělesným  postižením,  informace
o možnostech získání těchto pomůcek, bezplatné odborné poradenství pro osoby se zdravotním posti-
žením (zajišťuje externí odborník), sociálně – právní poradenství, tj. poskytování základních informací
o možnostech řešení obtížných sociálních situací,   které vyplývají z příslušných právních předpisů,
informace o činnosti dalších organizací, sdružujících osoby se zdravotním postižením, zprostředkování
kontaktů na další návazné služby, instituce, odborníky. Cílem CIOZP je podpořit, u člověka se zdravot-
ním postižením, kvalitní život a osobní růst a v co největší míře poskytnout podporu a pomoc osobám,
které tuto pomoc potřebují. 

Centrum pro integraci osob se zdravotním postižením

Palackého 694, 516 01 Rychnov nad Kněžnou
telefon: 494 535 494, e-mail: rychnov@czphk.cz
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Půjčujeme tyto pomůcky: sedačku do vany,
francouzské berle, podpažní berle, antideku-
bitní sedačky, švédský podavač, měřič pro di-
abetiky,  mechanický  vozík,  klozetový  vozík,
chodítko čtyřkolové, chodítko pevné, chodítko
podpažní,  nájezdové  rampy,  tříkolové  kolo,
elektrickou polohovací postel, antidekubitní
matrace. 

Těšíme se na Vaši návštěvu. 

Návštěvní hodiny:
Po, Út, Čt, Pá – 8:00 hod. – 14:30 hod., polední pauza 12:00 hod. – 13:00 hod.
St                  – 8:00 hod. – 17:00 hod., polední pauza 12:00 hod. – 13:00 hod.

Za CIOZP - vedoucí pracoviště  Mgr. Jiří Chráska

Vážení spoluobčané!

Dovolujeme si vás touto cestou upozornit, že k 31. 7. 2019 přestanou zdravotní pojišťovny hradit
některé pomůcky pro seniory či zdravotně handicapované. Konkrétně se jedná o toaletní a sprchové
židle, sedačky do vany, desky na vanu, stoličky a sedačky do sprchy. O předepsání těchto pomůcek
můžete požádat u svého praktického lékaře s tím, že nepodléhají schválení revizním lékařem. 

Bližší specifikace pomůcek, které přestanou být hrazeny zdravotními pojišťovnami, naleznete např. na
https://www.meyra.cz/upload/files/Letak-uhrada-zp-do-310719.pdf.

Mgr. Jiří Chráska

ŠKODA  AUTO zapůjčila 7 vozů poskytovatelům sociálních služeb 
v okolí výrobního závodu v Kvasinách
Kvasiny, 24. dubna 2019 – Společnost ŠKODA AUTO předala dne 24. 4. 2019 v Dobrušce sedm vozů

ŠKODA OCTAVIA pro potřeby sociálních organizací působících v okolí výrobního závodu Kvasiny. Cílem
této aktivity je podpora mobility sociálních služeb v rámci podnikového projektu „Atraktivita regionu Kva-
siny“,  který  slouží  ke  zlepšení  kvality  života  a dostupnosti  služeb. Vozy  zlepší přepravní možnosti
sociálních pracovníků, kteří za svými klienty dojíždějí i desítky kilometrů, a to jak v podhůří, tak i v ná-
ročném horském prostředí.

Celková podpora společnosti ŠKODA AUTO se v této oblasti pohybuje v řádu desítek milionů korun.

Škoda Auto a.s.
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Červen 2019
Jaro se prudce překlopilo na léto a další konec školního roku je tu. Stihli jsme toho během tohoto času

opět hodně, takže popořádku:

K zápisu do MŠ přišlo v květnu prakticky tolik dětí, kolik jich odchází, takže nás zase bude plno.
V tomhle měsíci nesmí chybět tradiční besídky ke svátku maminek. Tentokrát jsme si ještě pozvali na náv-
štěvu členy klubu důchodců. Do školky se někteří podívali po mnoha letech, proto jsme je tu provedli
a předvedli program s občerstvením. Budeme se těšit na příště!

Na jaře si povídáme o zvířatech a mláďatech a proto jsme si uspořádali „mazlíčkovský den“. Komu
rodiče dovolili, přinesl nějaké zvířátko: morče, želvu, králíka, kočku i rybičku, pavouka a podobně. Udělali
jsme z nich výstavu po celé MŠ. Při tom jsme se zapojili do sbírky pamlsků pro opuštěné pejsky, protože
nemají nikoho svého, kdo by se o ně tak dobře postaral, jako my. Díky rodičům se nám jich tu sešla spousta.

Také jsme ukončili další sbírku velkého elektroodpadu (malý sbíráme stále) a i díky vám ho bylo za
3500,- Kč (přilepšíme si k výletům a zmrzlina se taky docela hodí).

Na té jsme si pochutnávali při soutěžích ke dni dětí, které jsme uspořádali na zahradě MŠ ve stylu
hasičském s technikou a profesionály z HZS Rychnov nad Kněžnou.

Nově jsme si vyzkoušeli letní olympiádu. Zahájili jsme ji společně slibem a vyvěšením vlajky před MŠ.
Na hřišti v Solnici jsme si krásně zasportovali na stanovištích, která pomohl připravit pan učitel J. Sou-
ček. Běhali jsme, skákali i házeli, moc nás to bavilo a nemělo to chybu!

Postupně jsme vyjeli na různé výlety do blízkého i vzdálenějšího okolí.

Nakonec se loučíme s předškoláky, letos jich je 40. A nový školní rok? Ten už klepe na dveře!

Eva Cvejnová, ředitelka MŠ Solnice

Mateřská škola Solnice

Jaro a léto na naší škole proběhlo z velké části ve znamení sportu. Nejlepší běžci
z 1. – 6.třídy se zúčastnili okresního kola celorepublikové akce Štafetový pohár. V Dobrušce, po součtu
časů všech šesti štafet, obsadili solničtí celkové 4. místo. Sčítaly se časy dvou štafet starších, dvou mlad-
ších a dvou smíšených. Jedna solnická štafeta starších vyhrála zlatou medaili, ve své kategorii a vlastně
i celkově byla nejrychlejší ze všech (Luščák Jan, Kubcová Denisa, Drašnarová Aneta, Kašpar Matyáš,
Červinka Tadeáš, Dusílek Josef, Voltrová Karolína a Kristýna Stavrinou). Jedna smíšená štafeta byla
stříbrná (Daniel Zimmer, Edita a Aneta Drašnarovy, Lucie Letenská, Vojtěch Pross, Jan Luščák, Tadeáš
Červinka a Denisa Kubcová).

Odznak všestrannosti olympijských vítězů (OVOV) – okr. kolo Rychnov nad Kněžnou
1.místo: Martin Kozel a Marek Beneš
3.místo: Karolína Voltrová a Martin Holub 

Základní škola Solnice
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Okresní přebor školních družstev 2019 (Kostelec, Týniště, Solnice)
Martin Kozel: Vrh koulí 4 kg – 1.m. Kostelec n.O,
2.m. Týniště n.O., 1.m. Solnice 
Skok daleký – 4.m. Kostelec n.O., 2.m. Týniště n.O.,
3. m. Solnice
Nejlepší jednotlivec závodu st. žáků v Týništi nad
Orlicí -  1549 b
Josef Šlambor: Běh 60 m – 3. m. Kostelec n.O.,
2. m. Týniště n.O., 2. m. Solnice 
Skok daleký – 1.m. Kostelec n.O., 1. m. Týniště n.O.,
1.m. Solnice 
Dálka – 559cm!!
Tereza Kouřimová: Vrh koulí 3 kg -  2.m. Kostelec
n.O., 2. m. Solnice

Jan Vašátko: Běh 1500 m – 2. m. Týniště n.O.,
1.m. Solnice
Tomáš Učík: Běh 60 m – 5.m. Kostelec n.O., 
3.m. Týniště n.O., 4.m. Solnice Běh 150 m – 2.m. Kostelec
Josef Zima: Vrh koulí 4 kg – 3.m. Kostelec n.O., 
3. m. Týniště n.O., 2.m. Solnice
Adam Branda: Běh 150 m – 1.m. Kostelec n.O., 
Běh 60 m – 5.m. Solnice
Kateřina Zaňková: Skok daleký – 4.m. Kostelec n. O., 
6.m. Solnice, Překážkový běh 100 m – 4.m. Solnice
Štafeta 4x60 m: Kozel, Šlambor, Branda, Učík
1.m. Kostelec n.O., 1.m. Týniště n.O., 1.m. Solnice
Družstvo chlapců ZŠ Solnice – 2. místo Kostelec, 
2. místo Týniště, 3. místo Solnice
(Zima, Branda, Učík, Kozel, Šlambor, Vašátko, Preclík,
Verner, Barták)

Celkově je po třech závodech družstvo chlapců na vynikajícím 2. místě v okrese. 

Květen je již každoročně měsíc, kdy naši žáci jezdí na atletické závody do nedalekých Kvasin. Ani letos
tomu nebylo jinak, a proto nejprve změřili své síly mladší a starší žáci a potom i ti nejmladší, kteří do-
kázali dokonce závodit za deštivého počasí. Všichni zúčastnění si vedli velmi dobře a zde jsou nejlepší
výsledky, kterých děti dosáhly:
1. místo družstvo ml. žáků ve složení Petr KUNC, Daniel ZIMMER, Marek BENEŠ a Martin HOLUB
1. místo Karolína VOLTROVÁ v kategorii jednotlivců – ročník 2007
1. místo Kateřina DUSBABOVÁ v kategorii jednotlivců – ročník 2012
2. místo družstvo ml. děvčat ve složení Aneta DRAŠNAROVÁ, Elena KUCHAŘOVÁ, Charlota TOMKOVÁ
a Natálie ŠTĚRBOVÁ
2. místo Karolína PÍČOVÁ v kategorii jednotlivců – ročník 2010
2. místo Vojtěch PROSS v kategorii jednotlivců – ročník 2010
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2. místo Adam NOSEK v kategorii jednotlivců – ročník 2011
3. místo Kristýna STAVRINOU v kategorii jednotlivců – ročník 2007
3. místo Adam NOSEK  v kategorii jednotlivců – ročník 2007
3. místo Tomáš JARKOVSKÝ v kategorii jednotlivců – ročník 2012
4. místo Edita DRAŠNAROVÁ v kategorii jednotlivců – ročník 2011
4. místo Šárka LUŠČÁKOVÁ v kategorii jednotlivců – ročník 2012
Pochvala patří také Viole a Evelíně ŠINDLEROVÉ, Tobiáši KOZLOVI, Alici LANGROVÉ, Jolaně KLIMEŠOVÉ,
Lucii LETENSKÉ, Ondrovi LUŠČÁKU a Ondrovi DVOŘÁČKOVI.

V rámci Dne Země škola uspořádala pro zájemce akci pod názvem Výstup na světové výškové budovy
za 60 minut. Nejlepším horolezcem – běžcem po schodech ze šatny školy do prvního patra byl Jan
Vašátko, který zdolal školní schody celkem 88x a pokořil tak během hodiny (zatím) druhou nejvyšší bu-
dovu světa Shangait Tower v Číně s výškou 632 m.

Kromě pohybového vyžití nabídla naše škola svým žákům v posledním čtvrtletí školního roku i aktivity
odlišného charakteru. První ročníky navštívily hudební program Pohádky v ZUŠ Rychnov nad Kněžnou, de-
váťáci byli na představení Pýcha a předsudek od Jane Austenové v Národním divadle. Proběhl Exkurzní
den pro žáky 5. – 9. ročníku, během
kterého navštívili výrobní podniky Sol-
nice  a  okolí.  Učivo  dějepisu  si  děti
z druhého stupně názorně procvičily
v rámci exkurze do Archeoparku Všes-
tary, Ležáků, výletu do Kutné Hory a
čtvrťáci byli ve Ville Nova v Uhřínově.
Zeměpisné znalosti uplatnili páťáci a
sedmáci na výletě do Prahy. Jazykové
dovednosti mohli žáci procvičit v za-
hraničí,  konkrétně  na  jednodenním
zájezdu do Vídně či týdenním pobytu
v Anglii. Budoucí přírodovědci ze 4. a 5. ročníku přivítali bledule na stejnojmenné akci v Orlických ho-
rách. Šikovní čtvrťáci si mohli udělat cyklistické průkazy na dopravním hřišti v Rychnově nad Kněžnou. 

Koncem května se na naší škole uskutečnil již tradiční „Mladý vynálezce“. V tomto programu se žáci ze
sedmých tříd učili, jak odhalovat a zkoumat svět kolem sebe a jak něco zlepšit. Žáci pracovali společně
v týmu za asistence pracovníků z Aridu, případně učitelů. V prvních dvou dnech se sedmáci rozhlíželi kolem
sebe  a  zjišťovali,  co  je  dobré  a  co  potřebuje  vylepšit.  Dozvěděli  se  o  historii  některých  vynálezů
a o duševním vlastnictví. Na třetí den si každý žák přinesl svůj vlastní nápad a z těchto nápadů mezi sebou
vybrali 7 nejlepších či nejzajímavějších. Autoři vybraných nápadů vytvořili ze zbylých sedmáků svůj tým,
který měl za úkol vytvořit model, plakát a prezentaci k nápadu. Ve čtvrtek navštívil naše mladé vynálezce
hejtman  Královéhradeckého  kraje  PhDr.  Jiří  Štěpán,  Ph.D.  Žáci měli možnost  ho  seznámit  se  svými
nápady. Poslední den se uskutečnilo Tržiště nápadů, na kterém se sešla celá škola a mladí vynálezci
prezentovali svoje nápady. Porota vyhodnotila jako nejlepší nápad Samodobíjecí boty (Marek Dyntera 7.B),
nejlepší plakát Držák na telefon (Denisa Štencarová 7.A) a nejlepší prezentaci nápadu BTMNcoin (Nicolas
Morávek 7.B). Vybraní žáci se v září zúčastní oslav stého výročí založení patentového úřadu v Praze.
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Mladý vynálezce není jediná událost, která se v ZŠ Solnice koná pravidelně. Mezi další akce s mno-
haletou tradicí se řadí například zápis do prvních tříd, sběr papíru nebo Dětský den konaný ke Dni dětí.
Samotný svátek nejmenších letos vycházel na sobotu, tudíž se akce uskutečnila s předstihem. V loňském
roce jsme Den dětí oslavili na ZŠ Solnice líně. Letos jsme to vzali za obrácený konec a program na pátek
31.5. jsme nazvali „Akční dopoledne“. A opravdu se pořád něco dělo, ať už ve školní herně, ateliéru,
v tělocvičně, na stadionu, volejbalovém hřišti nebo na školním dvoře, kde byl po celý den skákací hrad.
Každý ze starších žáků si vybral dvě aktivity a těm se mohl věnovat. Mladší děti, kromě řádění na hradu,
stihly také výlet na zmrzlinu do Ještětic. Na závěr se všichni žáci sešli na přehlídce vynálezů žáků sedmých
tříd v rámci zakončení týdenního projektu Mladý vynálezce. Byl to den nejen veselý, ale také upovídaný,
divoký a asi proto utekl velmi rychle. Poděkování patří všem vyučujícím za přípravu a práci na jednotli-
vých stanovištích. Pochvalu zaslouží i všechny prima děti, které sportovaly, vynalézaly, tvořily … prostě
byly po celý den v pohodě.

V posledním měsíci školního roku žákyně Pavla Jirešová z 8.A obsadila 1.místo v okresním kole Py-
thagoriády. Třeťáci blíže poznali knihovnu v Solnici a prvňáci byli v rychnovské knihovně pasováni na čte-
náře. Osmáci navštívili Škodu Auto a Střední průmyslovou školu Rychnov nad Kněžnou. Třeťáci zažili, jaké
to je nocovat ve škole. Také proběhla tradiční sportovní akce Memoriál Vládi Martince, které se zúčast-
nili i žáci z okolních škol. Deváťáci byli na exkurzi v Orlických horách, obhajovali své závěrečné práce a
uspořádali slavnostní vyřazení v Kvasinách. Všechny děti z prvního stupně absolvovaly školní výlet do Fajn
parku u Chlumce nad Cidlinou, který si opravdu fajnově užily.

Jak sami vidíte, nabídka akcí na naší škole byla v tomto období, ale i po celý školní rok velmi rozma-
nitá. Proto si školáci, vyučující a ostatní zaměstnanci školy zaslouží prázdniny. Zároveň děkujeme rodi-
čům za celoroční práci s dětmi související s jejich školní přípravou. I oni nechť si užijí dny letní dovolené,
nejlépe se svými dětmi.

Jan Souček, Radek Krčmář a Renata Netíková

Jaké byly jarní měsíce v Broučku? Kromě stabilního
programu  (každý  všední  den  dopoledne  a  každou
středu také odpoledne) jsme pořádali poslední mini-
bazar v limitovaných podmínkách, v našich prosto-
rách  v  domě  služeb  v  Solnici  na  náměstí.  Ten byl
květnem úspěšně ukončen. Těší nás, že i za těchto
okolností se nám podařilo poskytnout prostor pro
úspěšný prodej a nákup použitého oblečení, hraček
a dalších dětských potřeb. Věříme, že takto významně
pomáháme nejen mladým rodinám z hlediska finanč-
ního, ale také podporujeme trend recyklace a trvale

udržitelného přístupu k našemu prostředí. Na příští bazar se můžete těšit v krásných prostorách nově
zrekonstruovaného Kulturního domu v Solnici. Předpokládaný termín příštího bazaru je začátkem října.

Solnický Brouček
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Zejména pro rodiče, ale i pro širokou veřejnost, jsme uspořádaly několik besed. Například s Mgr. Mar-
tinou Černou na téma „Naučte své dítě mluvit“ – zaměřenou na podporu rozvoje řeči nejmenších dětí.
Velký úspěch měla beseda s PhDr. Markem Hermanem, pedagogem Univerzity Palackého v Olomouci,
autorem knihy Najděte  si  svého marťana. Besedu na
téma „Výchova dětí do šesti let“ jsme uspořádaly s vý-
znamnou pomocí Mgr. Martiny Černé. Ohlas byl obrovský
a beseda byla velmi rychle v obecném povědomí. Za-
plnily jsme zcela prostory kina v budově Centra v Rych-
nově.  I panu Hermanovi se na besedě  líbilo, namísto
avizovaných dvou hodin trvala tři a půl hodiny a zane-
chala mnoho dojmů ve všech zúčastněných.

Pro děti jsme připravily v pátek 26. 4. tra-
diční výlet s čarodějnicemi. Účast byla hojná,
počasí nám přálo  a děti  skvěle  zvládly pro-
cházku s úkoly ze solnického náměstí až na
hřiště do Ještětic. 

30. května jsme se vydali na návštěvu, na
statek paní Petry Pišlové, na Nové Vsi u Sku-
hrova. Jako vždy jsme si odpoledne s jízdami
na koních a dalšími zvířátky skvěle užili. Cesta
do pohádky, která se koná vždy před prázdni-
nami, proběhla tento rok v pátek 14. 6.

A co nás čeká v následujícím období? Co je Brouček
Broučkem, nastane poprvé situace, že provoz na léto pře-
rušíme. Důvodem je stěhování do nových prostor v nově
zrekonstruovaném Společenském domě v Solnici. Pro-
voz ukončíme 20.6. a znovu, v novém kabátku, se na vás
budeme těšit 2. září, v našich nových prostorách.

Do diářů si však již teď můžete zapsat následující akce:
1. září se koná tradiční Koloběžkiáda a 18. září Draki-
áda. Veškeré informace budou vždy zveřejněny na našem
webu www.osbroucek.info, na plakátech a také na face-
booku – Solnický Brouček. Těšíme se na vaši účast!

Za podporu děkujeme městu Solnice, obci Kvasiny, Královéhradeckému kraji, MPSV, Škoda Auto a.s.
a také všem dalším podporovatelům. Přejeme vám nádherné léto a těšíme se na vás v září!

Za Solnický Brouček

Jana Tomšová, Jitka Tošovská a Iveta Vašátková
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Dne 22. března jsme měly posezení v kuželně, kde proběhlo hodnocení plesu a blahopřání členkám ke
kulatinám s kytičkou. 
Plánovaly jsme výlety a jiné činnosti na další období roku.                        
Přejeme všem občanům Solnice krásné prožití léta bez úrazů a ve zdraví.
Také díky za krásné psaní paní Jaroslavě Schůtové a paní Vlastě Havlíčkové/Milatové.

Za spolek žen D. Králová

Spolek solnických žen

Zpráva o činnosti Klubu důchodců Solnice za II. čtvrtletí roku 2019
Ani jsme se nenadáli a je tu další číslo Zpravodaje. Ohlédnu se zpět na uplynulé měsíce, abych poin-

formoval o činnosti Klubu důchodců v Solnici v tomto období.

V jarních měsících připravil výbor klubu dvě zajímavé přednášky pro své členy i širokou veřejnost.
Díky pochopení vedení zdejší základní školy bylo možno akce uskutečnit ve třídě školy. Byla zde k dis-
pozici i promítací technika. Dík patří všem, kteří nám vyšli vstříc, i těm, jež připravili třídy na besedy.

Ve středu 20. března v odpoledních hodinách mezi nás přijel pan Černý, aby nás provedl problemati-
kou ochrany spotřebitele při nákupech a případných reklamací nefunkčních výrobků. Dozvěděli jsme se
o právech kupujících při různých nákupech a o povinnostech výrobců a prodávajících vůči zákazníkům.
Beseda byla zajímavá a poučná.

Dne 10. dubna, o půl čtvrté odpoledne, sešli se opět zájemci v místní škole, na poutavé vyprávění
s promítáním. Paní Inka Šrůtková se s námi přijela podělit o zážitky ze své cesty do Dubaje. Přenesli
jsme se obrazně do jiného světa s jinými zvyklostmi. Pro mnohé z nás to bylo nahlédnutí do míst, kam
nemáme možnost se podívat ve skuteč-
nosti. Tyto besedy a promítání nám při-
bližují  pro  nás  neznámé  destinace.
Zároveň vyplňují činnost klubu v měsí-
cích, kdy pro nás není tak lákavé pořá-
dat zájezdy. Přesto ale cestujeme, díky
vyprávění a obrázkům přednášejících.

Druhý  květnový  den  se  ráno  sešlo
28 členů klubu, zájemců o tradiční jarní
návštěvu Polska. Autobus pana Vavery
je zavezl na tržnici do Kudowy Zdróje,
kde měli možnost nakoupit jak potra-
viny, tak průmyslové zboží. Po několika
hodinách  strávených  na  tržnici  se

Klub důchodců Solnice
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všichni vydali autobusem dále do vnitrozemí Polska. Tentokrát nezastavili v samotném Kłodzku, ale měs-
tem projeli až k zajímavosti zvané Mini Euroland. Jsou to miniatury budov a objektů jak z Polska, tak i
světových památek dokonale propracovaných do všech detailů. Mezi nimi se prochází po cestičkách, u
každé památky je popis a okolí je parkově upraveno se spoustou květinové výsadby. Při návštěvě ještě
nebyly květiny v plné kráse, ale byla zde výstava orchidejí a masožravých květin. Po prohlídce se vydali
na zpáteční cestu. V Pavlišově se zastavili na pozdní oběd a spokojeni se po páté hodině navrátili do Sol-
nice. Počasí se vydařilo, po pochmurném ránu se nakonec dostavil krásný den.

Dne 15. května 2019 byli naši důchodci pozváni na prohlídku místní mateřské školy. V půl desáté se
sešlo 14 zájemců, kterých se ujaly paní učitelky. Provedly nás celým areálem školky, seznámily nás jak
s organizačním členěním, tak i s činností dětí. Dozvěděli jsme se, že školku navštěvuje 150 dětí, které jsou
rozdělené do 6 oddělení, a stará se o ně 13 učitelek. Bylo pro nás připraveno vystoupení nejmenších dětí
z oddělení Rákosníček. Děti byly úžasné, vše se nám moc líbilo. Prostředí školky je velice pěkné, s mo-
derním vybavením. Překvapilo nás, že bylo pro nás připraveno i pohoštění, od dětí jsme dostali dáreček
a dětmi zhotovené kytičky. Děkujeme takto ještě jednou za milou atmosféru, která nám byla připravena.

Další naší připravovanou akcí byl výlet do Štiřína. Plánovali jsme návštěvu zámeckého parku, který je
vyhlášený nejen svou úpravou, ale i svými unikátními dřevinami a rododendrony. Po zjištění, že se bude
konat akce, kde je možno jedenkrát v roce projít park spolu s panem RNDr. Václavem Větvičkou, známým
botanikem, se výlet naplánoval na sobotu 18. 5. 2019. Uskutečnil se zápis zájemců, ale nakonec se akce
zrušila pro velice malý zájem. Do Štiřína se tedy vydali tři členové našeho klubu soukromě a jejich záži-
tek za to stál. Celý areál byl volně přístupný, prohlédli si jinak nepřístupné zámecké prostory, procházka
parkem s panem Větvičkou a jeho výkladem byla úžasná. Byla k vidění i středověká řemesla předváděná
na dvoře bývalého zámeckého statku. 

Pro červen zajistil výbor klubu zájezd na
Zelenou Horu a do Žďáru nad Sázavou. V
úterý 11. června 2019 ráno se všichni vy-
dali za zajímavostmi na Vysočinu. Pan Va-
vera  přistavil  autobus  s  klimatizací,  což
zpříjemnilo naše cestování. Nejdříve jsme
vystoupili u poutního kostela sv. Jana Ne-
pomuckého na Zelené Hoře. Je to krásný
barokně gotický kostel, navržený geniálním
českým architektem Janem Blažejem San-
tini-Aichlem. Je to unikátní dílo postavené
v letech 1719 – 1722, které nemá u nás
obdobu. Základem kompozice je pěticípá
hvězda a pět hvězd na svatozáři mučed-
níka sv. Jana Nepomuckého. Kostel je  obklopen ambity ve tvaru deseticípé hvězdy. Průvodkyně nám ve-
lice poutavě přiblížila celou historii kostela i osud, který jej provázel v různých dobách. Z postupného
chátrání celého objektu  jej zachránilo zapsání do Seznamu světového kulturního dědictví UNESCO 
v r. 1994. Od té doby se areál i kostel restauruje. Viděli jsme jak nádheru, která je díky restaurátorům
zachována, tak i stopy po devastacích, které zde v minulosti byly.
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Poté jsme sešli do bývalého kláštera a
zámku ve Žďáru n. S. V bývalém cisterci-
áckém klášteře jsme si prošli Muzeum nové
generace. Zde  jsme se dozvěděli  formou
audio  vizuálních  pomůcek  jak  historii
samotného kláštera, tak i jeho okolí, Ze-
lené Hory a přilehlého zámku Kinských. Na
konci prohlídky jsme se občerstvili v ka-
várně a koupili si suvenýry. Navštívili jsme
přilehlý objekt zámku, kde jsme zavítali do
volně přístupných prostor a zhlédli zámec-
kou fotogalerii. Poté nastal čas na přesun
do hospůdky Na Stezce, kde byl zajištěn
oběd. V přívětivém prostředí jsme chutně pojedli, odpočinuli si a autobusem pana Vavery odjeli do
Najdku. Zde jsme se vydali po turistické trase, kolem řeky Sázavy, pěšky lesem k Šlakhamru (Brdičkovu
mlýnu). Je to původně středověký hamr, zaniklý v 17. stol. a později přestavěný na vodní obilní mlýn. Je
zde expozice věnovaná hamernictví, dřevařství a životu posledních majitelů. Průvodce poutavě vyprávěl
o historii objektů a předvedl nám některé historické exponáty v provozu. Poté jsme odjeli zpět do Sol-
nice,  kam  jsme dorazili  téměř po dvanácti  hodinách  výletování. Tradičně  jsme bezpečně  cestovali
s panem řidičem Vaverou a velké poděkování patří paní Aleně Martincové (nové člence výboru klubu),
která celý výlet zajistila a provázela.

Nyní nás čeká oslava jubilantů v klubovně a tradiční letní setkání členů Klubu důchodců v Solnici
u kuřat a přátelském posezení, v nově otevřeném Společenském domě v Solnici. Těšíme se na hojnou
účast. Již nyní připravuje výbor klubu další akce na podzimní měsíce tohoto roku. Opět budou plakáty
ve vývěsních skříňkách.

Těšíme se na další setkávání s vámi a přejeme příjemné prožití prázdninových dní.

Ladislav Hradecký, výboru klubu

120 let od založení organizované tělovýchovy ve městě
5.11.1899

V letošním roce tomu bude 120 let od založení první organizace tělovýchovy a sportu v Solnici. Níže
naleznete přehled subjektů od vzniku do současnosti, nejvýznamnější milníky v historii, úspěšné výkony
jednotlivců a jejich ocenění.

Sportovní klub Solnice
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Organizace Období Předseda

Tělocvičná jednota SOKOL

1899-1909  
1910-25  
1926
1927-34
1935-36
1937-45
1948

Nebuda Josef
Drašner František
Martinec František
Macháček Joža
Hajn Josef
Jirsa František
Pop Josef

OREL 1921-48 Kopecký Adolf

Klub turistů 1927-38

DTJ 1931-39 

Sportovní klub 1932-49 Faist František

Sokol – Orel 03 1949-53   Šulc Jan

DSO Tatran Alfa 1954  
1954-56  

Cvejn Josef
Kylar Josef

TATRAN Solnice

1957
1958-64
1965-67  
1968-75  

Schůt Ladislav /1924/
Burget Václav /1928/
Ehl Jaroslav /1942/
Thér  Antonín /1943/

AUTO-ŠKODA Kvasiny 1976-79
1980-91  

Středa Zbyšek /1919/
Šprinc Antonín, Ing. /1938/

SPORTOVNÍ KLUB SOLNICE
1991-92  
1993-2013  
2015-16

Bartoníček Jiří /1947/
Hrubý Milan /1943/
Šedivý Jiří, Ing. /1947/

SPORTOVNÍ KLUB SOLNICE, z.s. 2016- Šedivý Jiří, Ing. /1947/

KLUB TURISTŮ, později „StopařI“ 1990-2001    Jaroš Michal /1919/
Hradecký Ladislav /1953/

Klub českých turistů Solnice 2001- Holec Josef, Mgr. /1942/

HOKEJOVÝ KLUB Solnice 1993-2004 Vozdek Stanislav /1943/

ZRTV (Základní a rekreační tělesná výchova) 1972-89 Kučerová Hana/1921/

ASPV (Asociace sportu pro všechny) 1990-2012     Stieberová Monika
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Ve víceoborových jednotách byly postupně zapojeny oddíly:
ATLETIKA od roku 1953, KUŽELKY od roku 1950, FOTBAL od roku 1932, STOLNÍ TENIS od roku 1953,
BADMINTON rok 1975-78, LEDNÍ  HOKEJ rok 1963-64 (poslední kluziště na přírodním ledě),  PLAVÁNÍ
rok 1962-63, LYŽOVÁNÍ rok 1953, TURISTIKA rok 1957-90, ZRTV rok 1949-89.

Historie tělovýchovného hnutí a ocenění solnických sportovců
SOKOL - založení v roce 1862-1948 (Sokol zrušen), další obnovení po roce 1989
ČSTV - v roce 1957 založení jednotné tělovýchovy jako Československý svaz tělesné výchovy
ČUS - v roce 2013 založena Česká unie sportu, následník ČSTV

Jaroš Michal /1919/ - v roce 1984 medaile Dr. Tyrše za dlouholetou práci v turistice
Hrubý Milan /1943/ - v roce 2013 medaile ČUS za práci ve prospěch tělovýchovy a sportu
Martinec Vladimír /1932/ - v roce 2002 Čestný odznak ČSTV
Ehl Jiří /1935/ - v roce 2005 Čestné uznání ČSTV
Hrdlička Jaromír /1939/ - v roce 2004 Čestný odznak ČSTV
Sonnevend Vladimír /1952/ - v roce 2017 Čestný odznak ČUS

Nejúspěšnější závodníci-jednotlivci, solničtí rodáci
Matoušek Josef /1928/ Olympijské hry 1964 Tokio, Japonsko - hod kladivem, finále 9. místo (výkon 64,59 m)
Jaroš Michal /1919/ - v roce 1989 udělen titul „Zasloužilý mistr turistky“
Letenská Petra /1974/  -  členka  reprezentačního družstva žen ČSR v klasickém  lyžování, účastnice
mistrovství světa v Rakousku v roce 1999
Ehl Jiří /1944/ - přeborník ČSR v kategorii dorost - hod oštěpem (výkon 62,94 m - Ostrava 9.10.1960)
Rozinková Marie (Šedivá) /1947/ - v roce 1961 Československý rekord  žákyň  v hodu oštěpem (400 g)
- výkon 36,80 m
Hrubý Tomáš /2004/ - titul mistra republiky dorostu v kuželkách (disciplína sprint - vyřazovací závod)
Teplice - Letná, 26. - 27. 4. 2019 

Nejvýznamnější akce
Novoroční pochod - organizuje KČT, první ročník v roce 1981
Solnická solná stezka - organizuje KČT, první ročník v roce 1973
Kuželkářský turnaj na 100 hodů dorážky - organizuje oddíl kuželek od roku 1978
Atletické závody žactva „O pohár starosty města“ - první ročník 1992
KOUBA CUP 1998 - celostátní fotbalový turnaj pro 13leté žáky - spolupořadatelem oddíl fotbalu 
Memoriál Vládi Martince - oddíl atletiky (běh na 50 m), oddíl kuželek (60 HS), mládež - od roku 2014

Nejstarší žijící členové, kteří aktivně pracovali v tělovýchově
Kučerová Hana /1921/ - předsedkyně a cvičitelka ZRTV
Čižinský Ladislav /1931/ - kuželkář
Ehl Jiří /1935/ - trenér atletiky a kuželek, rozhodčí atletiky
Pašta Josef /1936/ - cvičitel, aktivní atlet, rozhodčí atletiky
Ulrich Josef /1937/ - kuželkář
Pokračování o činnosti jednotlivých oddílů a budování tělovýchovných zařízení v dalším vydání.
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Logo Sportovního klubu Solnice

Původní logo klubu a nově zpracované logo k příležitosti oslav 120 let tělovýchovy a sportu v Solnici.

V Solnici 30. 5. 2019 z dostupných dokumentů zpracoval Hrubý Milan

Oddíl kuželek
Solničtí kuželkáři ukončili svoji sezónu. Družstvo „A“, které se vrátilo po letech do Východočeské

divize, skončilo po vydařené podzimní části na konečném 9. místě a to z celkových 14 týmů. Družstvo
„B“ skončilo, ve své první sezóně, na konečném „bramborovém“ 4. místě Východočeského přeboru. Po
ukončení mistrovských soutěží, obě družstva se-
hrála přátelské utkání na 6x60hs, ve kterém do-
sáhl  skvělého výkonu Jiří Bartoníček na 60HS
výsledkem 313 sražených kuželek.

Obě družstva dorostu zakončila sezónu na ku-
želně v Náchodě, dne 24. 3. 2019, kde proběhlo fi-
nále Východočeského přeboru mládeže. Družstvo
„B“ skončilo na celkovém 7. místě. Družstvo „A“,
ve složení Martin Kozel, Patrik Šindler a Tomáš
Hrubý, vyhrálo Náchodské finále. Bylo to po velmi
napínavém souboji, kdy při rovnosti celkového
počtu sražených kuželek rozhodla až dorážka, ve
které naši dorostenci porazili o 4 kuželky doros-
tence  z  Jičína.  Díky  zisku  plného  počtu  bodů
v Náchodském  turnaji,  naši  dorostenci  vyhráli
celý Východočeský pohár mládeže! Velká gratu-
lace celému týmu!

Skončila také Solnická liga neregistrovaných.
Celkem se do soutěže zapojilo 35 dvoučlenných
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týmů rozdělených do pěti lig. Dne 14. dubna proběhl tradiční závěrečný turnaj nejlepších týmů jednot-
livých lig, tzv. „dokolná“, spojená s vyhlášením vítězů jednotlivých lig SLN. Turnaje se zúčastnilo 6 druž-
stev. Hrálo se 20 hodů- tandem každý s každým. Odehrála se velmi vyrovnaná a zajímavá utkání. Turnaj
a celé vyhodnocení proběhlo ve veselém a přátelském prostředí. Konečné pořadí: 1. Křídla Sovětů, 2. Zou-
falci+Skalka, 3. Škoda1+Čachry, 4. Mimi, 5. Ško-energo, 6. Vinaři. 

Chtěl bych všem hráčům a hráčkám SLN poděkovat
za účast a všem, kteří se podíleli na zabezpečení SLN
za práci.

Odehrána jsou také mistrovství České republiky, ve
kterých jsme měli hned tři zástupce. Už samotná kva-
lifikace našich hráčů je velký úspěch našeho malého
oddílu. Jako první vstoupil do bojů o mistrovské tituly,
v žákovské kategorii, Martin Kozel. Z kuželny v Kame-
nici nad Lipou přivezl velmi solidní 17. místo za výkon
403 (100HS), kdy Martina dělila pouze jedna kuželka
od postupu do finálové části. Junior Martin Nosek na
kuželně v Nové Bystřici neměl svůj den a obsadil cel-
kové 33. místo s výkonem 510 (120 HS). 

Historického úspěchu solnických kuželek dosáhl do-
rostenec Tomáš Hrubý na kuželně v Teplicích. Tom zahrál
první den MČR velmi solidních 544 (120HS), což mu za-
jistilo 14. místo a postup do druhého dne mistrovství.

Druhý den patřil v disciplíně sprint na 20HS přes dvě dráhy. Pro Toma to bylo poprvé v životě, co
tuhle disciplínu hrál. Princip sprintu je docela "jednoduchý" - souboj dvou kuželkářů na 10 hodů plných
+ 10 dorážkek. Vítěz dráhy bere bod a to samé na druhé dráze. V případě shodného výsledku na dráze,
následuje rozstřel „náhlá smrt“ na jeden hod do plných. Pokud souboj končí 1:1 přes dráhy, nastává roz-
střel na 3 hody do plných. Vítěz postupuje dál podle 4. kolového pavouka ... V prvních dvou kolech pro-
šel Tomáš přes oba soupeře, v poměru 2:0, do semifinále. V semifinále si Tom, po druhé shodné dráze,
zajistil postup do finále „náhlou smrtí“, kdy na 5 sražených kuželek soupeře odpověděl nekompromisní
8. Samotné finále s hráčem Martínkem z Holýšova byl velký souboj, který důstojně zakončil celý turnaj.
Po odehraných dvou drahách, kdy Tom první dráhu prohrál 110:84 a druhou vyhrál 88:92, následoval
první rozstřel na tři hody. Skončil remízou 17:17 a to tak, že Martínek dotahoval Toma šťastnou 7 bez
roha. Následovala výměna drah a druhý rozstřel. Po prvních nervózních dvou hodech byl stav 6:8 pro
Toma (hrál jako druhý). První třetí hod odehrál Martínek pěknou 8 na stav 14:8. Na to Tom odpověděl
posledním hodem mistrovství - další nekompromisní 8 na konečný stav 14:16! Super „zlatý“ hod, pravá
ulice jak z příručky! Pak už jen velká radost a velký aplaus publika ... Tomáš Hrubý se stal dorostenec-
kým mistrem České republiky ve sprintu pro rok 2019!

Děkujeme všem fanouškům za podporu, především však vedení SK Solnice a městu Solnice

Zveme všechny hráče SK Solnice a SLN na srpnový Solnický trojboj. 

Za SK Solnice, oddíl kuželek, Vladimír Sonnevend, Milan Hrubý ml.
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Úspěšná sezona fotbalistů SK Solnice
V polovině června skončily fotbalové soutěže všech solnických družstev, uplynulou sezonu lze hodnotit

jako jednu z nejpovedenějších v historii klubu. 

Nejmladší hráči kategorie předpřípravek ve věku 5 –7 let, získávali na jaře své první zápasové zkuše-
nosti, pod vedením trenérského dua Tomáš Kubec – Gabriel Feja, v okresní fotbalové soutěži. 

Chlapci a děvčata mladší přípravky (do 9 let) s trenérem Filipem Prázou, byli díky dobrým výsledkům
v sezoně, účastníkem finálového turnaje okresní soutěže. 

Historicky nejúspěšnější mládežnický tým SK Solnice je ročník 2009, aktuálně věkově spadající do
starší přípravky (do 11 let). Svěřenci trenérů Miloše Gajdy a Václava Plocka opět potvrdili svou kvalitu
mezi nejúspěšnějšími českými družstvy, v rámci prestižního turnaje o pohár Ondrášovky, když se pro-
bojovali až do závěrečného turnaje. V sezoně svou soutěž jednoznačně ovládli a přidali do své sbírky
velký zlatý pohár pro přeborníky Královéhradeckého kraje. 

Kvalitní krajskou soutěž odehrálo v uplynulé sezoně i družstvo mladšího dorostu (do 17 let) pod tak-
tovkou trenérů Roberta Šebka, Dana Vacka a Radka Kosa. Snaživé výkony mladíků jsou příslibem pro je-
jich postupné začleňování do kádru dospělých. 

Znovuobnovený B-tým mužů, hrající nejnižší okresní soutěž, se v prvním ročníku umístil na velmi dob-
rém druhém místě.

Povedenou sezonu má za sebou i první tým mužů, když v krajské B-třídě do posledního zápasu bojo-
val o prvenství v soutěži. Nakonec o jediný bod skončil na druhém místě, které mu ovšem zaručuje po-
stup do 1.A třídy. Tato
soutěž  se bude  v Sol-
nici hrát vůbec poprvé
v historii.

Velké poděkování za
skvělou  reprezentaci
solnického  fotbalu  pa-
tří všem hráčům a hráč-
kám, jejich trenérům a
realizačním týmům.

Ať  jsou  i  další  léta
solnického  fotbalu  na-
plněna úžasnými pocity
z vítězství a úspěchu!

Ing. Jiří Kubec, Sportovní klub Solnice, z.s

Starší přípravka SK Solnice – přeborník Královéhradeckého kraje v sezoně 2018/19
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Výstavu Tajemný svět barev navštívila v knihovně celá mateřská škola 
(pokračování z minulého čísla)

Po úvodní exkurzi do malířství v období pravěku a povídání o jeskynních malbách, jsme se pomyslně pře-
nesli na Velké pláně a vyprávěli si o Indiánech, původních obyvatelích amerického kontinentu a jejich životě
v prériích, o jejich metodách malování. Jednou z nich bylo kreslení pomocí tzv. kostěného štětce, tedy kostí
ze  zvířete  s  dostatečně  velkými  póry.  Indiáni  si  připravili  sušenou  hlinku  a  spojili  nejčastěji
s klihem, což je výtažek z kostí nebo kůže zvířete a po jeho přiměřeném ohřátí posloužilo jako pojivo, které
se smíchalo se zmíněnou hlinkou různých barevných odstínů. Opracovaná kost zvířete tak, aby se dala
dobře uchopit do ruky, se poté namáčela do připravené hmoty ve škeblích a ta díky své poréznosti nasákla
barvu a sloužila jako štětec, který se ale nemusel příliš často namáčet do barvy, jelikož pórovitost zařídila
postupné uvolňování barvy pomocí gravitace a nanášení, malování na kůži, ze které pak vyráběli oblečení,
boty, dekorativní předměty, přikrývky do týpí apod. Vyčiněnou kůži z jelena, určenou právě na výrobu in-

diánského  oblečení  a  bot,  si
děti mohly vlastníma ručkama
osahat, obtěžkat a  poté si za-
bubnovat na opravdový  indi-
ánský buben, vyrobený z kůže
jelena s motivem obrázku  je-
skynní malby. Některé se s tak
velkou chutí pustily do rytmu
bubnování, že jsme se s paní
učitelkou trošku obávaly, aby-
chom nerušily práci pana sta-
rosty o patro výš… 

Děti se oblékly do bílých pláštíků, které jsou k zapůjčení součástí výstavy, a vypadaly jako andělíčci
nebo jako lékárníci podle jedné paní učitelky, aby si při tvoření neušpinily svoje oblečení. Do porceláno-
vých mističek jsme nasypali přiměřené množství práškové barvy – hlinky a spojili se želatinou, promíchali
porcelánovou tyčinkou, která nám tak trochu přiblížila kost ze zvířete, kterou právě ve zmíněné době pra-
věku lidé používali k těmto účelům. Želatina jako pojivo byla předem uvařena, dále nám posloužila teplá
voda na rozmíchání barviček, olej nebo vajíčka.  Zkušenosti z malování vajíčky nebo olejem ještě nikdo
z nás neměl a tak, jak se říká, všechno je jednou poprvé… Barvičky byly připravené a děti natěšené na
malování. Kreslily štětečky na čtvrtky nebo sklo, na kterém obzvláště vynikali bílí sněhuláci, protože
právě venku za okny sypalo a sypalo, tak byl sněhulák pro inspiraci jako stvořený. Jiné dny, když přišly
další děti ze školky, venku svítilo sluníčko, tak na obrázcích pod ručkama dětí rozkvétaly jarní květiny.
Paní ředitelka Cvejnová nám dodala spoustu malých kachliček, tak si děti vytvořily svůj originální výro-
bek a ty, které chtěly, mohly si malovaný kachlík odnést domů na památku. A jelikož jsme v knihovně,
kde je spousta krásných pohádkových knížek pro děti, tak jsme po některých sáhli jako předloze a vedle
sněhuláků se na výkresech dětí začali objevovat pohádkoví vlci, lišky, medvědi a jiná lesní zvěř, stromy
v lese, sluníčko nebo pravěká jeskyně a naši dávní předkové, pravěký člověk očima dětí. Při tvoření jsme
si museli poradit i bez modré barvy, protože ta se v pravěku ještě nevyskytovala, byla objevena v době

Knihovna Solnice
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pozdější. Podle dostupných in-
formací ve starověkém Egyptě
byla modrá  barva  získávána
z minerálu azuritu. Hlinky je
možné  navzájem  spojovat,
takže záleželo na fantazii dětí,
jaký  další  zajímavý  barevný
odstín  v mističce  vykouzlily.
Dobu  starověku,  středověku
i pozdější novověk jsme zmí-
nili při povídání a prohlédli si
výstavní panely. 

Když jsme došli podle výstavních panelů až k současné době nebo nedávno minulé, jistě stojí za
zmínku zajímavost z našeho regionu. Rychnovský rodák, český malíř a průmyslový podnikatel Josef Što-
lovský se narodil 2. 8. 1879 právě v Rychnově nad Kněžnou. Student pražské Akademie a poté Královské
akademie výtvarných umění v Mnichově se intenzívně zabýval studiem barev, pracoval v laboratořích
a spolupracoval s vynikajícím chemikem a vynálezcem Adolfem Wilhelmem, který ho zasvětil do tajem-
ného světa barevných pigmentů a pojiv. Později si začal sám připravovat malířské barvy pro sebe i další
kolegy malíře. V roce 1910 založil v Praze podnik ŠTOLO na výrobu olejových, akvarelových a tempero-
vých barev, který v trochu pozměněné podobě a jiným jménem funguje do současnosti. 

Kreativní výstavu navštívila celá naše místní MŠ, děti ze základní školy
I. stupně i „přespolní“ děti z MŠ ze Skuhrova nad Bělou. A ty nejmenší, které
ještě nezvládají malovat štětečkem, kreslily společně voskovkami na velké
čtvrtky. Při odchodu zpět do školky či školy dostaly na cestu bonbonek.

Osobně jsem ráda, že krásné prostory naší knihovny otevírají své dveře
návštěvníkům nejen jednou týdně. Zájem má stoupající charakter, přibývá
čtenářů z řad dětí i dospělých. I v této uspěchané době, kdy nás ze všech
stran obklopuje automobilový průmysl a vše s ním související, je podle
mého názoru, velmi pozitivní najít si alespoň chvilku za den a přečíst
dětem či sami sobě několik řádků zajímavého čtení a odreagovat se od re-
ality běžného denního koloběhu. 

Obrázky dětí jsou vystavovány na chodbě MÚ před knihovnou, kde si je
můžete prohlédnout, vstup stejný jako do firmy JVNET, kde je otevřeno

každý všední den. Fotografie z návštěv dětí z MŠ v knihovně najdete na webových stránkách města Solnice. 

Zavítejte i Vy do knihovny a shlédněte zajímavou výstavu o vývoji barev a malířství, která potrvá pro
zájem ze strany základních škol v Solnici a Kvasinách ještě do září 2019.  

Během velkých letních prázdnin má knihovna v červenci zavřeno a v srpnu otevírá 14. 8. 2019 v ob-
vyklém čase. 

Na vaši návštěvu se těším a přeji krásné letní dny plné slunce, ale i vody.

Irena Šklíbová, knihovnice
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Knihovna Solnice děkuje... 
Knihovna Solnice nejen půj-

čuje knihy a zve k návštěvě kaž-
dého  bez  rozdílu  věku,  ale  i
pomáhá a to konkrétně opuš-
těným  pejskům  v  útulku.
Chtěla  bych  tímto  velmi  sr-
dečně  poděkovat  Mateřské
škole v Solnici,  zejména paní
ředitelce  Evě  Cvejnové  a  ce-
lému  kolektivu  zaměstnanců,
dále pak dětem, rodičům, ba-
bičkám a dědečkům za uspořá-
dání sbírky materiální pomoci, právě pro zmíněné pejsky v útulku – JVN -  Jezevčíci v nouzi. Díky patří

všem, kteří si našlil chvilku času na koupi paml-
sků, piškotů, granulí a hraček pro čtyřnohé ka-
marády, které už nemají svého majitele. Sešla se
spousta užitečných a potřebných věcí, které jsem
osobně  předala  majitelce  organizace,  paní
Mgr.  Petře  Smolkové,  na  chari-  tativní  akci
15. června 2019 v Olomouci. Ta vám všem tímto
velice děkuje a váží si pomoci, bez které se v sou-
časné době již neobejde. 

Šklíbová Irena

Slavnostní otevření společenského domu
Je to pouze několik hodin po ukončení čtyřdenního maratonu a redakční rada na mě tlačí se sepsá-

ním alespoň krátké zprávy o průběhu. Opravdu to bude jen rychlý časový průlet.

Čtvrtek
Pro veřejnost se otevřely dveře nově rekonstruovaného společenského domu a již od desáté hodiny

ranní proudily skupiny návštěvníků prostorami za doprovodu pořadatelů. Více jak tisícovka návštěvníků
si prohlédla zrekonstruovanou budovu, vybavení a technické vymoženosti. Největší zájem byl o hlediště
v hlavním sále a jeho funkčnost a variabilitu, zázemí pro vystupující (částečně tyto prostory bude využívat
dětské sdružení Brouček) a pochopitelně zájmu neušla restaurace a vedlejší bary. Velkou pozornost vzbu-
dila i instalovaná výstava obrazů Inky Janečkové a výstava dětských kreseb v sále (účelem bylo oživit pro-
story a ukázat návštěvníkům, jaké další využití se nabízí). Ještě dlouho po uzavření společenského domu
se diskutovalo o prohlídce v „přetížené“ restauraci.

Kultura Solnice s.r.o.
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Pátek
Nejprve drobný úklid a pak příprava na koncert skupiny Slza.  A to byla opravdu první velká zátěžová

zkouška, nejen co se týká vlastního vystoupení, ale i organizace, pořadatelské služby a požárního dohledu.
Koncert si vychutnalo na čtyři stovky návštěvníků, vystupující skupina byla spokojená jak s technickým
vybavením, zázemím, tak i spoluúčastí diváků. Občerstvení návštěvníků opět zajišťovaly tři stanice
(restaurace a dva vnitřní bary) a plné obsazení bylo jasným důkazem, že všechno klape dobře.

Sobota
Tentokrát nás čekal velký úklid, ale během dopoledne se podařilo všechno zvládnout. Zbývalo jen

vyjet s hledištěm, připravit boční sezení a od druhé hodiny odpolední zaplnilo sál převážně dětské osa-
zenstvo. Téměř osmdesát vystupujících tanečníků, mažoretek a hudebníků ukázalo, zhruba ve dvouho-
dinovém bloku, že ne všechny dnešní děti sedí jen u počítače, nebo mačkají mobily. Byla vyhodnocena
i malířská soutěž dětí okolních základních škol. Škoda, že jen málo z oceněných si odneslo cenu přímo
z této akce. Pohádka O šípkové Růžence, v podání ochotníků z Potštejna, pak udělala tečku za celým od-
polednem.

Neděle
Dopolední a částečně i odpolední hodiny, byly vyhrazeny prohlídce společenského domu, který si pro-

hlédla téměř další tisícovka návštěvníků. Poté se, před šestou hodinou odpolední, otevřely dveře znovu,
ke shlédnutí divadelního představení „Manželský čtyřúhelník“. Zcela vyprodaný sál si dokonale užil blá-
znivé komedie z manželského prostředí. Touto cestou musím ještě jednou vyřídit všem návštěvníkům
představení pozdravy od účinkujících, kteří byli nadšení jak z reakce diváků, tak i z vlastního prostředí
společenského domu.

Jak se říká : „Jen žena dokáže dělat
víc věcí najednou“ a tak i nám prostě
něco trochu vyklouzlo z rukou. Ještě
jednou se omlouvám za opožděný za-
čátek divadelního představení (nebylo
zaviněno ze strany herců), omlouvám
se divákům sedícím v patře, kteří ne-
měli tak dobrý výhled na jeviště a i za
další drobnosti, které souvisí s dalším
vyladěním  provozu.  Pochopitelně  se
budeme snažit do příštích akcí tyto ne-
dostatky odstranit.
Návštěvníci si mohli po celou dobu zakoupit nástěnný kalendář na rok 2020, s historickými fotogra-

fiemi Solnice (dál bude k dispozici v pokladně společenského domu) nebo si odnést obraz z prodejní vý-
stavy Inky Janečkové.

Doufám, že vás program slavnostního otevření společenského domu zaujal, že se akce po pořadatel-
ské stránce vydařila a teď už jen zbývá si přát, aby kultura v Solnici opět najela do těch správných 
kolejí.

Za KULTURU Solnice, Václav Balous
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Turistika

47. ročník Solnické solné stezky
Počasí 47. ročníku SSS s názvem „Pojďte se projít z Orlických hor do Kvasin“ přálo až příliš. Od rána

svítilo vydatně slunce, odpoledne se zatáhlo a začalo pršet, ale nikomu to nevadilo – naopak, déšť uvítali.

Na trase 20, 27, 15, 13 km byli účastníci vyváženi autobusy do atraktivního prostředí Orlických hor,
nejkratší trasy 9 a 12 km byly určeny hlavně rodičům s dětmi.

Na trasu ZÁKLADNÍ – PRÁZOVKU v délce 20 km se vydalo 89 odvážlivců, o 48 více než loni, z toho
25 ze Solnice. Nechyběl mezi nimi již tradiční účastník Bohumil KŘÍŽEK (ročník 1941) ze Solnice. Nád-
herné vyhlídky obdivovalo také již tradičně 10 Pražanů i nejmladší, ještě v kočárku, Ester KŘÍŽOVÁ (roč-
ník 2018) s maminkou.

Na  nejdelší  DOBŘANSKÉ
trase v délce 27 km (Prázovka,
Šediviny,  Dobřany,  Bysterské
doly, Kounov a dále po základní
trase) se velmi líbilo 24 účastní-
kům.  Nejvzdálenějším  byl  Petr
KUBEŠ z  Plzně,  nejmladší  se-
dmnáctiletý  Jan MARYŠKA
z  Rychnova  nad  Kněžnou,  nej-
starší 75 letá Jana KRATOCHVÍ-
LOVÁ,  také  z  Rychnova  nad
Kněžnou.

Na ROVENSKÉ trase v délce 15 km jsme přivítali hlavně rodinné kolektivy, a to šestičlenný HLAVÁČ-
KOVÝCH z Kostelce nad Orlicí, čtyřčlenný KAPLANOVÝCH z Rychnova nad Kněžnou a LUŠČÁKOVÝCH ze
Solnice, tříčlenný KARKOŠOVÝCH z Kostelce nad Orlicí, SÁGNEROVÝCH z Dobrušky, BEKOVÝCH ze Sol-
nice, JIRÁSKOVÝCH z Dobrušky a JIRUŠKOVÝCH z Kvasin s nejmladší účastnicí KATEŘINKOU JIRU-
ŠKOVOU (ročník 2018). Nejstarší ze 77 turistů na této  trase byla  tradiční účastnice ČERNÁ Anna
z Orlického Záhoří, nejvzdálenějšími byli manželé Květa a Martin MARYŠKOVI z Olomouce.

Na DOBERSKÉ 11 km dlouhé trase se velmi líbilo 42 účastníkům, nejstarší Evě ŠIMERDOVÉ (ročník
1940) a nejmladším - Justýně MERHARTOVÉ a Petru KUBCOVI (oba ročník 2010).

Na trase bez autobusu DLOUHÉ 12 km pochodovalo 29 lidí, mezi nimi i pan učitel KRČMÁŘ se svými
žáky. Nejmladším byl Adámek TARANT (ročník 2018) ze Solnice, nejstarší LICHÁ Miluše (ročník 1956)
z Dobrušky, nejvzdálenějšími byli LETENSKÁ Pavla se synem JANEM Františkem z Prahy.

Po trase naučné stezky Bělá šlo 97 lidí, z toho 14 děvčat z ÚSP RK a 15 chlapců z ÚSP Kvasiny. Nej-
mladší byla Ema KOUŘIMOVÁ (ročník 2018) a KREJSA Antonín (také 2018), nejstarší Marta MAŠKOVÁ,
nejvzdálenější pan DINCOV z Hranic.

Cyklotrasy, organizované skupinou mladých kolem Jirky BEDNÁŘE, přilákaly větší počet cyklistů, než
loni. Na trasu 60 km vyjelo 43 odvážlivců, na kratší trase 38 km více, a to 67 cyklistů!
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Sečteme-li 110 cyklistů a 6 pořada-
telů s 360 pěšími a 27 pořadateli, do-
staneme  konečný počet 47. ročníku
SSS a to 503 účastníků!

Dosažený počet je důkazem toho, že
si lidé stále více uvědomují, jak je nutné
se hýbat a také to, že trasy SSS jsou čím
dál tím víc atraktivnější. A na tom nej-
větší zásluhu má Pepa RAK, který pěší
trasy  vytyčuje  již  řadu  let,  skupina
JIRKA  CYKLOTOUR  Kvasiny  a  dále
ostatní organizátoři od startu, přes kon-
troly až po doprovod autobusu! Letos nám byla velkou odměnou velmi pochvalná vyjádření účastníků
v cíli, za výborně označené trasy s krásnými vyhlídkami.

Velký dík patří i milým a obětavým zaměstnancům ÚSP Kvasiny za veškerou péči a zejména paní
ředitelce Janě MAŠKOVÉ. Děkujeme i vedení restaurace Kuželna za poskytnutí místa pro start i ochot-
nou obsluhu. Dík patří i starostce Kvasin Ing. Alici Novákové a starostovi Solnice Ing. Hostinskému. Naše
poděkování patří i hasičům z Ještětic, Dobrého i Brocné, firmě Matrix, firmě Exner za krásné plakáty
SSS, které naši akci viditelně prezentovaly a výrazně podpořily!

Marie Šprincová

Vážení turisté a příznivci cykloturistiky
Cyklobusy do turistických regionů jsou v letoš-

ním  roce  v provozu od 1.  června do 29.  září  a
budou jezdit každou sobotu a neděli a navíc také
v páteční svátek 5. července. Po roce se vracíme
k  tradičnímu  formátu  propagačního  materiálu
s mapou. V rámci vlastních cyklobusových spojů
došlo u některých linek ke změně dopravců, aktu-
alizovány jsou také časy odjezdů, u některých linek
dochází k posunu časů odjezdů z hor, na pozdní
odpolední hodiny. Autobusy v Rychnově nad Kněžnou budou opět vyjíždět pouze ze zastávky Rychnov
nad Kněžnou, železniční stanice. Tato změna jízdního řádu proběhla díky plánovanému přesunu auto-
busového nádraží v Rychnově nad Kněžnou k vlakové zastávce. Také v letošním roce se na našem území
opět hodně staví. Z důvodu rekonstrukce komunikace Říčky v Orlických horách – Orlické Záhoří, nebu-
dou spoje  zajíždět na výstupové místo na Mezivrší a autobusy budou odkláněny přes Bartošovice
v Orlických horách.  V průběhu roku se mohou objevit další uzavírky a tak, ve vlastním zájmu, prosím
sledujte aktuální on-line informace o spojích. K tomu Vám bude nově sloužit mobilní aplikace IREDO, která
od letošního roku funguje na všech informačních systémech. I nadále můžete využít internetové stránky
http://tabule.oredo.cz, QR kódy na zastávkách nebo informační linku IREDO. 
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V současném období do-
chází k velkému rozmachu
jízdních  kol  s  přídavným
pohonem.  Dovolujeme  si
Vás upozornit, že dle plat-
ných Smluvních a přeprav-
ních  podmínek  IREDO  je
přeprava  kol  s  jiným  než
elektrickým přídavným mo-
torem a přeprava elektrokol
s  neodnímatelnou  baterií
zakázána.  

Jako každoročně, si vás dovolujeme požádat o věnování patřičné pozornosti bezpečí při jízdě na kole.
Respektujte i další účastníky turistiky, zejména pěší chodce. Při výběru trasy nezapomínejte na své zdraví
a současnou aktuální kondici. Pro jistotu si do svých mobilních telefonů uložte kontakty nejen na Hor-
skou službu ČR, ale i na polskou partnerskou záchrannou organizaci GOPR. Odkazy a kontakty naleznete
v letáku. Zároveň si Vám dovolujeme v materiálu představit několik turistických novinek, které můžete
při cestách s cyklobusy navštívit.   

Euroregion Glacensis realizuje v oblasti Orlických hor další své projekty se zaměřením na přeshraniční
spolupráci. Jedná se o výstavbu rozhleden a investice v oblasti pevnostních opevnění. Více se dozvíte na
stránkách www.euro-glacensis.cz/hrebenovka nebo www.euro-glacensis.cz/tajemstvi

Pro letošní cykloturistickou sezónu vám přejeme krásné počasí a mnoho nevšedních zážitků ze sedla kola. 

Sekretariát Euroregionu Glacensis

Hasiči Vás informují

23.03. 02:46 Požár – Skuhrov nad Bělou-Rybníčky  
Jednotka byla povolána k požáru dřevníku u rodinného
domu čp. 262. Po příjezdu na místo události pomáhala
jednotka s hasebními pracemi a následně s rozebírá-
ním konstrukce dřevníku, narovnaného dřeva a doha-
šováním skrytých ohnisek.
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK, HZSp ŠA
Kvasiny, JSDH Skuhrov nad Bělou

10.04. 13:33 Dopravní nehoda – Solnice
Jednotka byla vyslána k dopravní nehodě motorkáře, ke které došlo na komunikaci č. I/14 u základní
školy. Po příjezdu na místo události byla již jedna zraněná osoba v péči ZZS. Jednotka provedla zajištění
místa dopravní nehody, zasypala uniklé provozní kapaliny sorbentem a řídila provoz na komunikaci. 
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK  
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12.04. 14:46 Dopravní nehoda – Solnice  
Jednotka byla vyslána k dopravní nehodě dvou osobních vozidel, ke které došlo na komunikaci č. I/14
při výjezdu ze Solnice na Ještětice. Po příjezdu na místo události zajistila jednotka místo dopravní ne-
hody, provedla u obou vozidel protipožární opatření a zasypala uniklé provozní kapaliny sorbentem. Po
celou dobu vyšetřování rovněž řídila provoz na komunikaci. Po zadokumentování nehody Policií ČR, byl
ve spolupráci s jednotkou HZS RK proveden úklid vozovky a jedno havarované vozidlo odtlačeno mimo
vozovku. Při této nehodě došlo k jednomu zranění.  
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK

13.04. 13:05 Dopravní nehoda – Solnice 
Jednotka byla vyslána k dopravní nehodě tří osobních vozidel, ke které došlo na komunikaci č. I/14 před
křižovatkou na Kvasiny ve směru na Rychnov nad Kněžnou. Po příjezdu na místo události zajistila jed-
notka místo dopravní nehody, provedla u obou vozidel protipožární opatření, pomohla se zasypáním
uniklých provozních kapalin sorbentem a spolupracovala při ošetření dvou zraněných osob. 
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK  

17.04. 14:20 Dopravní nehoda – Solnice  
Jednotka byla vyslána k dopravní nehodě dvou osobních vozidel, ke které došlo na komunikaci č. I/14
při výjezdu na Ještětice. Po příjezdu na místo události provedla jednotka u obou vozidel protipožární opa-
tření a zasypala uniklé provozní kapaliny sorbentem. Po celou dobu vyšetřování rovněž řídila provoz na
komunikaci. Po zadokumentování nehody Policií ČR, byl ve spolupráci s jednotkou HZS RK proveden
úklid vozovky a jedno nepojízdné vozidlo odtlačeno mimo vozovku. Tato dopravní nehoda se obešla bez
zranění. 
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK 

20.04. 19:57 Požár – Solnice 
Jednotka byla vyslána k požáru osobního vozidla, ke kterému došlo na komunikaci č. I/14 (u zahrádkářské
kolonie). K likvidaci požáru byl použit jeden vysokotlaký proud, který byl natažen z vozidla CAS15 MB
JSDH Solnice. Po dobu zásahu byla komunikace zcela uzavřena a následně byl provoz řízen kyvadlově. 
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK 

30.04. 00:37 Technická pomoc – Solnice 
Jednotka byla vyslána k uvolnění kamionu, který zapadl ve vyfrézovaném pruhu komunikace č. I/14 mezi
Solnicí a Ještěticemi. Po výjezdu jednotky na místo události byl velitel jednotky informován operačním
důstojníkem KOPISu HK, že se vozidlu podařilo vyjet vlastními silami, a že naše účast není nutná. 
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK 

27.05. 06:24 Únik neznámé látky – Solnice 
Jednotka byla vyslána k úniku neznámé látky na Masarykovo náměstí. Po příjezdu na místo události bylo
provedeným průzkumem zjištěno, že se jedná o hydraulický olej z bagru, který se nachází na komunikaci
č. I/14 v délce cca 300 m. Jednotka místo označila kužely a ve spolupráci s jednotkou HZS RK uniklý olej
zasypala sorbentem. Zároveň po celou dobu likvidace řídila jednotka provoz na komunikaci. 
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK  
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27.05. 20:41 Dopravní nehoda – Rychnov nad Kněžnou  
Jednotka byla povolána k dopravní nehodě jednoho
osobního vozidla, ke které došlo na komunikaci č. I/14
mezi Solnicí a Rychnovem nad Kněžnou. Po příjezdu
na místo události se havarované vozidlo nacházelo na
střeše mimo vozovku. Vzhledem k tomu, že se na místě
již nacházela jednotka HZS RK a zraněná osoba byla
v péči ZZS, vrátila se jednotka zpět na svou základnu.  
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK

29.05. 19:14 Dopravní nehoda – Solnice 
Jednotka byla povolána k dopravní nehodě dvou osobních vozidel, ke které došlo na komunikaci č. I/14
mezi Solnicí a Ještěticemi. Po příjezdu na místo události zde již byla osádka ZZS, která měla v péči jednu
zraněnou osobu. Jednotka zabezpečila jedno havarované vozidlo proti požáru a úniku provozních kapalin.
Dále řídila provoz na komunikaci. 
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK   

08.06. 09:04 Dopravní nehoda – Solnice 
Jednotka byla vyslána k dopravní nehodě kamionu, ke
které došlo na silnici č. 321 na kruhovém objezdu na
Domašín. Po příjezdu na místo události bylo provede-
ným průzkumem zjištěno, že došlo k převrácení pří-
věsné  části  návěsu  a  vozidlo  zablokovalo  půlku
kruhového objezdu. Jednotka zabezpečila místo do-
pravní nehody a řídila provoz na komunikaci. Po pří-
jezdu  vyprošťovacího  vozidla  z  HZS  RK,  pomáhala
jednotka  s  vyložením  prázdných  kovových  palet.  Po  vyložení  byl  přívěs  postaven  zpět  na  kola
a jednotka se vrátila na svou základnu. Při této nehodě nebyl nikdo zraněn.   
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK

11.06. 13:28 Dopravní nehoda – Solnice  
Jednotka byla vyslána k dopravní nehodě dvou osobních vozidel, ke které došlo na komunikaci č. I/14
mezi Solnicí a Rychnovem nad Kněžnou. Při cestě na místo události byl velitel jednotky informován ope-
račním důstojníkem KOPISu HZS HK, že se jedná o nehodu malého rozsahu a že naše přítomnost není
nutná. Jednotka se na základě této informace vrátila zpět na svou základnu.  
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK

11.06. 15:52 Požár – Nová Ves  
Jednotka byla povolána, v rámci požáru opuštěného kravína v Nové Vsi, jako záloha na svou základnu.
Pohotovost byla držena cca do 18 hodin, kdy byla po dohodě s operačním důstojníkem KOPISu HZS HK
ukončena. 
Zasahující jednotky: HZS RK, HZS HK, JSDH Týniště nad Orlicí, JSDH Albrechtice nad Orlicí, JSDH Bo-
rohrádek, HZS Holice, JSDH Holice, JSDH Solnice (záloha)  
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11.06. 22:29 Požár – Solnice  
Jednotka byla vyslána k požáru sušící linky do areálu výrobního závodu Wotan Forest. Požár byl likvidován
jednak parním hasícím zařízením linky a jedním „C“ proudem. Krátce po půlnoci byl oheň zlikvidován
a jednotka se vrátila zpět na svou základnu. Včasným zásahem se zasahujícím jednotkám podařilo uchrá-
nit hodnoty ve výši 60 milionů korun. 
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK, HZSp ŠA Kvasiny, JSDH Rychnov nad Kněžnou – Lipovka
(záloha na vlastní stanici) 

František Hovorka, velitel JSDH

Solnické panství ve výpovědi Pamětních knih – pokračování
Solnické všeobecné a farní události.
1606 Matouš Kubka, poddaný panství černíkovického, se doznal na mučidlech v Solnici k vyloupení

kostela sv. Ducha v Dobrušce a 3. června 1606 byl v Solnici oběšen v polích na popravčí hrušce.
1609 O svatojánském trhu vypukl v poledne požár, který strávil řadu domů s podsíněmi.
1619 Po zemřelém císaři Matyáši I. nastoupil 20. března císař Ferdinand II.
1634 Větší skupina císařských jezdců vtrhla do Solnice, město okupovala a v radnici uloženou truhlici

se vzácnými listinami ukradla a nevážně roztlapala.
1637 V 58 letech zemřel 15. února císař Ferdinand II.
1651 Z celkového počtu 1315 solnických obyvatel (bez dětí do 9 let) bylo 362 katolíků, z 953 jinověrců

bylo 338 mladých s nadějí na obrácení ve víře.
1657 Císař Ferdinand III. zemřel ve výroční úmrtní den svého otce Ferdinanda II.
1678 Jan František z Talamberka, jako hradecký biskup, udělil v starém solnickém kostele svátost

biřmování a důkladně provedl generální vizitaci. 
1679 V noci na 2. července byla spáchána krádež na faře. Když se zdejší farář P. Jiří Molitoris chystal

odejít na nové místo do Dvora Králové za děkana, bylo mu uloupeno 1045 zl., koflík, tucet lžic
ze stříbra a zlatý prsten.

1681 Dne 24. června byl posvěcen a položen základní kámen dnešní farní svatyně.
1702 Papežem bylo vyhlášeno Velké milostivé léto s možností získání odpustků, ze Solnice putovalo

do Hradce Králové 550 osob.
1705 Zemřel císař Leopold I. – syn císaře Ferdinanda III.
1707 Byla podána stížnost obce solnické na židy, že kazí řemesla, že kupují kradené věci, že od slu-

žeb Božích lidi odvracejí prodejem kořalky a že služebným pracím v den sváteční křesťany nají-
mají (možnost přivýdělku křesťanů rozsvěcováním svící po židovských příbytcích či ohříváním
židy dopředu navařeného jídla z důvodu, že Židé mají zákaz jakékoliv práce o sobotě).

1711 Dne 12. dubna zemřel na neštovice císař Josef I., syn císaře Leopolda I.
1712 Byly nařízeny modlitby proti povodním a suchu.

Třetí den po pohřbu faráře Řehorovského byly 12. ledna v kostele vysypány na zem hostie ze stří-
brného ciboria, které bylo ukradeno i s pokladnou Bratrstva škapulířského s mnoha zlatkami.

Z historie
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1713 Byly nařízeny pobožnosti ke Všem svatým proti hladu, moru a válce.
1714 Byla nařízena sbírka z církevních peněz pro státní pokladnu. Na náměstí byla postavena socha.
1715 Pro trvající mor se nekonají pobožnosti. Bylo založeno šestitřídní gymnázium Otců Piaristů.
1716 Konají se modlitby za ukončení války s Turky u pevnosti Temešváru v Uhrách.

Nařízeno povinné vypracování přiznání o příjmech, vydáních a hospodaření farností.
Od mariánské sochy na náměstí byl přenesen pranýř k radnici.

1718 Vydáno nařízení o zakázaných a kacířských knihách, které se dodávají do království a ukrývají
před faráři. Pro dlouhotrvající nedostatek pitné vody v okolí rynku, byla vyhloubena a vyzděna
studna za 37 zl. 11 kr.

1719 U kostela byla postavena kostnice.
1720 Dne 19. ledna zemřela císařovna a uherská a česká královna Eleonora Magdalena Terezie 

- nařízeno sloužení mší a zvonění.
1724 Od solnické farnosti byla oddělena uhřínovská farnost a kostel v Jedlové byl přidělen k Deštnému.
1729 K tomuto roku se váže vznik vzájemného křesťanského pozdravu „Pochválen buď Ježíš Kristus“.
1732 Dosavadní křesťanský pozdrav „Dej nám Bože den příští“ úředně vystřídal pozdrav nový s od-

povědí „Až na věky“.
1737 Dne 21. ledna zcela shořel podkostelní mlýn.
1740 Po úmrtí císaře Karla VI. ve věku 55 roků, nastoupila vládu dcera Marie Terezie.
1754 Následkem velikého sucha nastal nedostatek potravin. Byl vydán zákaz žebravých řádů.
1755 Vydána královská instrukce k zákazu veřejné kladby a nový způsob trestání utajených porodů,

vražd novorozeňat, provozování prostituce a úkol kněží v těchto případech.
1764 V noci 27. března postihl hořejší podsíně na náměstí oheň – shořelo 7 domů s chlévy a stodolami.
1780 Po čtyřicetileté vládě zemřela ve věku 64 let česká královna Marie Terezie a vlády se ujal dosa-

vadní spoluvládce syn Josef II.
1781 Josef II. zrušil nevolnictví.
1784 Po půlnoci, v sobotu před poutí 16. července, vnikl prolomením okna zloděj do sakristie, kterou

vyplenil a kromě jiného ukradl dva stříbrné kalichy s paténami, stříbrné ciborium, oba kalichy
postranních oltářů a pozlacený pacifikál uchovávající částečku Svatého kříže, který byl archeology
vykopán v Golgotě.

1786 Celé panství postihla ohromná vichřice a způsobila velké škody na stavbách a v lesích.
1787 Od solnické farnosti byla odtržena skuhrovská farnost, část Ještětic byla přidělena k Bílému

Újezdu.
1790 Dne 20. února zemřel císař Josef II.
1793 Byla postavena panská sýpka pro železnou zásobu v době neúrody.
1794 Vznikl regulovaný magistrát v Solnici. Solnice má 239 domů, z nichž 167 domů má dřevěný

komín, bez komínů je 47 domů a jen 49 domů má komín zděný.
1799 Magistrát dal zřídit kašnu na náměstí. Voda byla vedena potrubím z Dlouhé strouhy do tlamy lva,

vytesaného z pískovce. Přepadní voda odtékala stružkou před hospodu Na nové.
1807 Snoubenci jsou povinni složit zkoušku z katechismu.
1811 Hodnota peněz se snižuje o pětinu.
1814 Byla vybudována silnice ze Solnice do Rychnova.
1816 Biskup Alois Josef Krakowský, hrabě z Kolowrat, provedl generální vizitaci a školní zkoušky. Ráno

po osmé, 29. června sloužil biskup mši svatou. Poté byla provedena školní zkouška s výtečným
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výsledkem a pochvalou pro řídícího Kulku i jeho syna, jako školního pomocníka. Bylo zřízeno
oplocení farské zahrady.

1818 Byla zřízena silnice ze Solnice do Dobrušky.
1819 Byla zřízena silnice ze Solnice do Kvasin a dále na Uhřínov (Pádolí).
1828 Vydána osvěta ke snížení nemanželských porodů.

Židům se zakazuje koupě a prodej posvátných katolických předmětů.
1829 V Brně zemřel P.J.Dobrovský, syn solnického rodáka Jakuba Doubravského.

Židům se zakazuje účastnit se tanečních zábav v postní době.
1831 Vydáno opatření proti šířící se choleře.
1832 Cholera si vyžádala 30 obětí mezi solnickými občany.
1835 Založena druhá Pamětní kniha.
1836 Dne 4. prosince zahřměla bouřka.
1839 Zaseté obilí 1. dubna zapadlo sněhem. Následné mrazy, sníh a deště nedávaly ještě počátkem

června naději na nějakou úrodu. Avšak nastalé příznivé počasí a krásný podzim umožnily zdárně
ukončit veškeré zemědělské práce.

1842 Tento rok byla neúroda a drahota.
1843 Provedena oprava kašny na náměstí. V této době byl zaváděn po městě obecní vodovod.
1844 Dne 18. září udeřil do kostela blesk, k požáru nedošlo.
1846 Dne 14. října shořelo proti zámku 8 stodol s obilím a 22. listopadu shořely na kostelním pro-

stranství 3 domy.
1847 Polesný na Pádolí a vrchnostenský zahradník, František Zimmermann, jel 27. března se svou

tchýní Barborou Hruškovou ze Solnice do Kvasin. Kočímu se splašil kůň a polesný spadl z pří-
kré stráně do řeky. Po několika hodinách byl vytažen živý, ale v domě svého solnického tchána
brzy zemřel.
Dne 22. listopadu zničil požár 63 solnických domů a 25 stodol se zásobami.
Tohoto roku opět nastala neúroda a bída.

1855 V Solnici a Kvasinách zle řádila cholera. Denně bylo i 14 pohřbů, za 16 dnů pak celkem 128.
Byl položen základní kámen stavby mostu přes Bělou pod kostelem.

1860 Proběhla důkladná oprava farní budovy.
1862 Dne 2. září vyšlehl po půlnoci u Aloise Myšky v Kvasinské ulici oheň, shořelo celkem 10 domů.
1863 V kostele se slavila tisíciletá památka sv. Cyrila a Metoděje.
1866 Válka s Pruskem je na spadnutí. Dne 22. června došly rozkazy, jaké zásoby potravin má Solnice

připravit pro průchod císařských vojsk. Během pěti dnů se v Solnici vystřídalo 140 tisíc vojáků
všeho druhu, které město muselo zajistit. Spěch a zmatek nevěstil nic dobrého. Velitelé byli uby-
továni a stravováni na faře, na náměstí i v zámku. Pohybem vojska bylo na polích napácháno
nedozírných škod. Majitel panství, hrabě Sigfried Frankenberg, byl jako Prušák obviněn z vele-
zrady a udavačství – po prošetření byl propuštěn.

1872 Vystavěna nová farní stodola.
1874 Pokládáním drenážních trubek bylo započato odvodňování neúrodných farských pozemků „Pod

hradeckou cestou“, „Nad farou“ a „Na skále“.
1880 Byl  založen Sbor dobrovolných hasičů  s 65 členy – prvním starostou  se  stal pan Maryška

a velitelem pan Ludvík.  Byla založena Měšťanská beseda.
Při všeobecném sčítání lidu bylo v Solnici 1677 obyvatel, převážně české národnosti.
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1882 Byla založena Čtenářská beseda s knihovou (na počátku 102 svazků).
1883 Spolek solnických ochotníků oslavil 50 let činnosti (hrálo se každých 14 dnů v sále hostince

Na zámečku, v sále hotelu Hruška a později v sále u Zeleného stromu).
Ve škole proběhla první Slavnost vánočního stromu, při které byly obdarovány chudé děti stro-
jením a obuví. 

1884 Byla založena Řemeslnicko-rolnická beseda pro zlepšení řemesel a rolnictví. 
Na náměstí byly vysázeny kaštany.

1886 Tohoto roku se konaly slavnosti pětisetletého povýšení Solnice na město – světsky i církevně.
1887 Konala se slavnost odhalení pamětní desky J. S. Patrčky  (1787 – 1838) na domě proti Zámečku.   

Slavnostním řečníkem byl profesor Kalousek z Prahy.
1888 Byl zahájen provoz parní pily u Suchánkovy barevny v Olšinkách.
1889 Na náklad Aloise Hlaváčka byl zbudován nový splav napájející mlýnskou struhu u č.p.212.
1891 Mlynář Hlaváček vystavěl moderní válcový mlýn.
1892 Přes řeku Albu ke Kvasinám, vedla pouze jednoduchá dřevěná lávka pro pěší, povozy musely jez-

dit brodem. Na žádost občanů byl vybudován nový most na traverzách s pilíři z kvádrů. Záro-
veň byla opravena tam stojící socha sv. Jana Nepomuckého a obojí bylo posvěceno.

1893 Dne 24. října byla otevřena lokálka mezi Častolovicemi a kvasinským zámkem.
1894 V Solnici byla zřízena Občanská záložna. Začal výběr pivního krejcaru z každého prodaného piva,

na úpravu města. Byla zřízena mechanická tkalcovna na Hruškově bělidle.
U solnického nádraží byla postavena parní pila, kam se dováží veškeré dřevo z panských lesů.
Zemřel první solnický obvodní lékař Dr. Josef Kunc.

1895 Po roce provozu vyhořela do základů mechanická tkalcovna. Byla postavená nová tkalcovna
bratří Ludvíka a Jindřicha Mahlerových, čímž se rozšířil průmyslový ruch v Solnici. 
Vznikl vzdělávací spolek „Havlíček“.

1897 Městem byl zakoupen Na kopcích Peikertův dům č.103, zvaný „Babylon“, jako příbytek nejpo-
třebnějším chudým. Byl založen spolek „Ludmila“ a „Červený kříž“.

1898 Byly položeny nové chodníky od náměstí k mostu.  Byla omezena žebrota a stanovena podpora
chudých ve městě, přispívající mají na domovních dveřích cedulku s nápisem „Platí na chudé“.

1899 Je založena tělocvičná jednota „Sokol“.
1900 Při všeobecném sčítání bylo napočteno v Solnici 1572 obyvatel, v solnické části Kvasiny 699

a skuhrovské 498 obyvatel, v Ještěticích 428 a v Litohradech 136 obyvatel.
1902 V Solnici je zavedeno třískupinové společenstvo – obchodní, potravní a rukodělné smíšené.

V Kvasinské ulici je zřízena mostní váha.  Na dolní „Litochlebce“ postavil koželuh Jirsa koželu-
žnu pro více dělníků a strojník Arnošt Ludvík při mlýně svého otce zřídil strojovnu. 
Rolníci si založili „Spolek pro pojišťování dobytka“.

1903 Na dolním poříčí Alby byly zřízeny „Sady Dobrovského“, jako příhodné místo pro procházky, vý-
lety či koncerty. Společenstvo řezníků vybudovalo za městem moderně zařízené porážkové jatky.

1904 Město pořídilo nový pohřební vůz, zhotovený místními řemeslníky Neffem ml. a Vaníčkem, za
1.200 K.

1905 V noci 28. září vypukl požár v Jirsově koželužně.  O Dušičkách vyhořela stará valcha, směrem
k Domašínu.
Celookresní manifestační tábor za všeobecná hlasovací práva byl svolán na rychnovské náměstí.
Ze Skuhrova, Kvasin a Solnice se vydal na toto shromáždění, pořádané sociální demokracií, 
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patnáctisethlavý průvod. Výsledkem těchto protestů bylo zavedení všeobecného hlasovacího
práva od roku 1907.

1906 Bylo založeno „Vodní družstvo pro Solnici a okolí“.  V místě vyhořelé valchy byla postavena nová
přádelna. V okolí se začal rozmáhat spiritismus – jeho vyznavači se scházeli u Kubíčků v Kvasi-
nách č.26, daleko aktivnější skupina pak v Litohradech u Hlaváčků č.16, kde jejich dcera Růžena
byla při častých seancích médiem.
Ve dnech 3. až 18. června proběhla velice úspěšná 1. Živnostenská výstava v hotelu Hruška.

1907 Dne 12. června kopali u Černých v Olšinkách sklep a objevili lidskou kostru. Soudní komise zjis-
tila, že kostra zde leží již dlouhá léta a patří starší osobě. Byla řádně pohřbena na místním
hřbitově.  
Dne 14. července se po dlouhotrvajících deštích rozvodnila řeka Bělá a dostala se i do domů
v Olšinkách, Na nábřeží a v Řekách, zpustošila břehy a Sady Dobrovského.
6. srpna se Solnicí prohnal vítr o síle orkánu a nadělal velké škody na domech a porostech.

1908 V noci na sv. Václava se zloději vloupali do kostela a utrhli ze zdi pokladničku pouze s několika
drobnými.
Tento rok byl rokem „nočních ohňů“. Celá série začala 23. července, kdy oheň strávil celou řadu
stodol proti Mahlerově tkalcovně. Zanedlouho byl naštěstí včas zjištěný oheň v kůlně statkáře
Suchánka a ve stodole mlynáře Hlaváčka. V tu dobu již bylo zřejmé, že se jedná o úmyslné za-
pálení. Další oheň byl zaznamenán ráno 29. srpna ve stodole u Výprachtických. Ohni padla nejen
stodola, ale i obytná část, chlév a kůlny. K podzimu ohňů přibývalo. Město zřídilo tajné hlídky
a vypsalo odměnu za dopadení paliče, ale nic platno. Paličova ruka obrátila v hromadu popela
kulečník „U zeleného stromu“, Mrázovu stodolu v Řekách a 8. prosince padly i nejvíce obávané
stodoly „Na place“. Při tomto požáru shořely i domy u Škopů, Kopeckých a Hamplů. 
Avšak 10. prosince „spadla klec“. Aloisem Bekem byl dopaden sedmnáctiletý mladík František
Sejkora, který se za velkého větru pokoušel podpálit další stodolu. Dopadený žhář se později
přiznal a byl soudem uznán za choromyslného pyromana a odevzdán do donucovací pracovny.

(pokračování v příštím čísle)
Vybral a lehce upravil do této podoby Václav Balous.

Oprava
V minulém článku z historie o Císařské studánce, která má přízvisko Císařská, byla tak pojmenovaná

na počest posledního císaře Svaté říše římské Františka II. a krále českého Františka I. a ne na počest
Josefa II., neboť ten zemřel v roce 1790, čili dva roky před postavením hostince a lázní. 
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O divadle
(pokračování z minulého čísla)

Rád bych se čtenářům omluvil za chybu v první části článku „v pasáži - v šedesátých letech devate-
náctého století - mělo být správně - v šedesátých letech dvacátého století.“

Chtěl bych pro pamětníky připomenout a pro mladší generaci představit kulturní stánek, který se stal
na mnoho let naší domovskou scénou. Zmiňovaná budova, nacházející se na křižovatce solnických ulic
Rychnovská a Domašínská, původně majetkově i komunikačně propojená s hospodou U zeleného stromu,
je dneska ve stavu zralém k demolici. Býval zde sál pro cca 300 diváků s balkónem a promítací kabinou
pro dvě promítačky a diaprojektor, foyer, sociální zařízení a dveře do malé divadelní šatny. V průčelí hle-
diště, za zataženou divadelní oponou, se nacházelo promítací plátno, za ním dva velké reproduktory
a pak samotné jeviště s horizontem, proscénií, propadlem a elektrickým rozvaděčem pro osvětlování. Ve
stropě jeviště byl vstupní otvor na půdu. Půda, o velikosti sálu a jeviště dohromady, byla napěchována
nábytkem, dekoracemi a divadelními rekvizitami. Každé zkoušce předcházela záživná příprava: odnést
stranou oba mohutné reproduktory, odkráčet k zadní stěně jeviště s plátnem, způsobem připomínajícím
kráčení soch na Velikonočním ostrově. Pak přistavit pětimetrové štafle pod půdní otvor, ten otevřít, vy-
lézt nahoru a spustit z půdy příslušné vybavení scény. Samotný výlez po štaflích byl výkon hodný obdivu,
neboť výkyv štaflí v horní poloze byl téměř půl metru. Žádný člověk nespadl, jen jednou spadly dveře kry-
jící otvor na půdu. Nikoho naštěstí nezabily, ale roztrhly promítací plátno po celé šířce. Samotná zkou-
ška nebyla žádná idyla. Na jevišti i v sále zima jako v Rusku, jen v šatně u „nafťáků“ stepovali herci.
Pouze na generálku a premiéru jsme si mohli dovolit luxus zatopit v celém sále. Po zkoušce nebo před-
stavení se muselo dát vše do původního stavu, aby se další den mohlo promítat kino. Musím přiznat, že
mírný pokrok nastal i zde. Na reproduktory i plátno se přidělala kolečka pro lepší manipulaci, „nafťáky“
nahradily „akumulačky“, novým nábytkem byla vybavena šatna a jeviště dostalo novou elektroinstalaci
s moderním rozvaděčem, ale zima zůstala stejná. 

Rok 1989 skoncoval s nemilovaným režimem, ale přinesl jiné, netušené problémy. Hospoda se sálem
byla vrácena potomkům původních vlastníků. Ti zpočátku provozovali hospodu, sál pronajali a vše zdán-
livě plynulo ve stejných kolejích do doby, než objekt definitivně prodali. Tím se ocitl veškerý, generacemi
nastřádaný depozitář nábytku a dekorací, nacházející se v půdních prostorách, mimo možnosti kontroly
ze strany divadelníků. Nájezdy zlodějů postupně vyprazdňovaly půdu ve dne i v noci. Marně jsme povo-
lávali policii, marně jsme zatloukali dveře i okna, marně prosili majitele budovy o razantní zákrok. Ne-
našly se ani náhradní prostory, kde bychom nejcennější kusy nábytku skladovali. Netrvalo dlouho a na půdě
zůstaly jen dekorace a nepořádek po nájezdnících. Z jeviště zloději odcizili i klavír, na který ochotníkům
kdysi přispěl baron Kenigswarter. Zloději vyplenili i promítací kabinu, kde se jim zalíbily dvě skříně s leti-
tými dokumenty a náhradními díly k promítačkám. Věci vysypali doprostřed místnosti a skříně si odvezli.

Podobný pohnutý osud postihl daleko dříve i loutkové divadélko v budově Sokolovny. Šatna a jeviště
se zázemím byly přebudovány na uhelnou kotelnu, loutky byly prodány a dekorace se dodnes válí mezi
harampádím na půdě bývalého kina. Pro pořádek je třeba připomenout, že v Solnici bylo ještě jedno lout-
kové divadlo, patřící tentokrát Divadelnímu spolku Dobrovský. To se nacházelo v depozitáři v prvním patře
hostince U Hrušků. V roce 1989 však potkal tento depozitář stejný osud, jako tomu bylo v budově kina.

Co napsat závěrem? Staré časy, kdy se hrálo osm představení ročně, se již nevrátí. I v dnešní uspěchané
době, kdy směny a systémy ovládají život obyvatel, kdy na každého z nás útočí stovky televizních kanálů
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a počítačových profilů, kdy konzumujeme dováženou kulturu mnohdy nevalné úrovně, stojí za to si najít
trochu času na relax, třeba v divadelním či jiném kulturním spolku. Spolky se samozřejmě mohou po-
tácet na hranici existence, ale je na obcích, aby jim nabídly slušné zázemí a finanční podporu, a tak sta-
bilizovaly jejich činnost. Ve většině obcí se to podařilo s hasiči a sportovci, proč by to nemohlo být stejně
i s divadelníky?   

Daněk Mirek Solnice

Divadelní soubor hledá pro příští divadelní sezonu zájemce o práci v ochotnickém divadelním sou-
boru. Kontakt - Daněk Miroslav tel.: 602 348 674

VZPOMÍNKY NA  AFRIKU
(5. pokračování...)

Než jsem začala psát další pokračování vzpomínek na Afriku, přečetla jsem si, pro osvěžení paměti to, co jsem
napsala minule. A přitom jsem si uvědomila, že moje opěvování začátků našeho života v Jižní Africe muselo mno-
hým z vás vyznět jako chlubení a proto bych ráda uvedla vše na pravou míru.

Život po materiální stránce, jak jsem se minule zmínila, byl pro nás tenkrát opravdu velice snadný. Na druhé
straně ale žádný luxus na světě nedokázal vyvážit můj stesk po domově. 

Budu teď mluvit jen za sebe, protože netuším, jak se cítili ostatní imigranti z našeho okolí. 

Měli jsme velmi dobrou práci, v obchodech bylo vše, co jsme potřebovali a po čem jsme toužili, měli jsme kolem
sebe hodné bílé jihoafričany, kteří se nám snažili pomáhat jak to šlo, většinu roku sluníčko... ale na druhé straně
jsme byli odloučeni od domova, rodičů, přátel, prostředí, ve kterém jsme vyrostli a kterému jsme rozuměli. To
vše, jako mávnutím proutku zmizelo a my se ocitli v naprosto odlišném světě. Stýskalo se mi opravdu hodně
a stále. Co jsem se naplakala!! a kolik kilometrů jsem za ty první roky nachodila k poštovní schránce, abych zjis-
tila, jestli už tam nenajdu dopis od maminky, nebo našich blízkých přátel Jany a Jožky. Ti jediní nám psali navz-
dory šikaně, které se jim dostávalo od místní policie, která se velmi zajímala o to, o čem si píšeme, s kým se
stýkáme, jak žijeme... dopisy nám na celnici stejně kontrolovali, tak nechápu, proč všechno to vyslýchání navíc!? 

Korespondence tenkrát byla mnohem složitější, než je tomu dnes. Nejdříve napsat dopis, letecky ho odeslat
a potom nastaly nekonečné dny čekání na odpověď. Výměna jednoho dopisu mezi námi a rodiči trvala většinou
celý měsíc. Navíc pocit, že se pravděpodobně se všemi našimi milovanými již nikdy nesetkáme, byl pro mne zni-
čující. Někeří z vás si možná řeknou, proč jsem tedy vůbec z domova odcházela??? Byla jsem v té době již vdaná
a manžel si nepřál žít „v ruské kleci“, jak situaci vyhodnotil. Ani jeden z nás tehdy netušil, do čeho jdeme, co nás
na tom „krutém“ Západě čeká, ve které zemi budeme žít, jak se budeme živit... Osud nám přidělil Jižní Afriku
a když si promítnu náš čtyřicetiletý život tam, nelituji ani jednoho dne, který jsme tam prožili. Jako všude jinde,
i my  jsme měli  období  pěkná,  ale  nebyli  jsme ušetřeni  ani  těch  horších  i  hodně  zlých. Nakonec  se  ale
s dobrou vůlí překoná všechno a život jde dál tak, jak má.

Ze života našich občanů
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Koupí auta se nám otevřely nové možnosti objevování Pretorie a okolí a my toho s chutí využívali. V létě, které
trvá 8 měsíců, jsme často jezdili o nedělích na veřejné koupaliště ve Villerii, což tehdy byla jedna z okrajových
částí města, vzdálená asi 8 km od hotelu, kde jsme bydleli. Cestou jsme si v malé, řecké restauraci tradičně
kupovali bramborové hranolky se smaženou rybou hake a kyblík bílého jogurtu. 

V Jižní Africe tehdy vládly přísné zákony a nařízení, která nám, vychovaným v jiném duchu, připadala často
dost nepochopitelná. Jen kolem veřejného koupaliště jich bylo několik, na příklad bylo zakázáno zde pít jaký-
koliv alkohol, včetně piva. U vchodu visela cedule s oznámením, že muž a žena (včetně manželů!), kteří leží vedle
sebe na dece, musí mít mezi sebou minimální vzdálenost 60 cm!! Ženám se nedovolovalo nosit dvoudílné plavky,
horní a spodní díl musel být mezi sebou spojený alespoň šňůrkou. Malé děti, včetně miminek, musely být
oblečené v plavečkách, holčičky nesměly běhat kolem bez horního dílu plaveček. Jednou u moře, kde bylo na
pláži jen několik lidí, jsme byli svědky toho, jak se převlékala holčička, které nebylo víc, než dva roky, obklopená
rodinou, která kolem ní držela v úzkém kruhu ručníky, aby ji náhodou někdo nezahlédl.

Další zajímavostí a pro nás nepříjemnou frustrací, bylo další nařízení, kdy v největším vedru, v pravé poledne,
zapískal plavčík na píšťalku a všichni jsme museli na hodinu bazén opustit, protože se světil nedělní polední klid.
Opékali jsme se na prudkém slunci, protože v celém areálu nebyl jediný strom, ani přístřešek, kde bychom se
mohli ukrýt. 

O nedělích bylo zakázáno sekat trávu, opravovat, či stavět dům, nebo vykonávat jakékoliv hlučné práce,
nepořádaly se žádné sporty, v kinech se nepromítalo. 

Veškeré obchody, kromě malých řeckých obchůdků se smíšeným zbožím, byly zavřené.

Kino nás fascinovalo tím, že se v sálech při promítání kouřilo, každé sedadlo mělo pro tento účel na zadní straně
připevněný popelníček. Lidé se do kina oblékali jako na ples, ženy většinou chodily v dlouhých róbách a muži
v oblecích s kravatou. I v létě ve vedrech, jaká panují teď i u nás. 

Grilování doma na zahradě naštěstí zakázané nebylo, což je v Jižní Africe téměř národní „sport“, který pokračuje
i dnes a o víkendech se prakticky nejí nic jiného, než grilované maso a saláty, u kterého se hojně scházejí rodiny
a přátelé. Grilují převážně muži a musím říci, že většina z nich jsou v tomto obrou opravdoví mistři. Postávají
kolem grilu, na kterém se opéká maso, popíjejí pivo, kterým občas zalejí i plameny, když se moc rozhoří a jejich
hlavním tématem rozhovorů bývá rugby.

Posledně jsem slíbila, že se zmíním o ovoci, zelenině a potravinách, které byly pro nás cizí a některé jsme dlouho
ignorovali, což byla škoda.

Z potravin to byla např. kukuřičná mouka, která je v Africe jednou z nejdůležitějších, hlavně pro černé oby-
vatelstvo a je proto sponzorovaná státem. Z kukuřičné mouky uvařená hustá kaše, politá rozvařenými rajčaty
s cibulí a kořením, je nezbytnou přílohou ke grilovanému masu. Dobrota, ale trvalo několik roků, než jsem se od-
vážila uvařit ji i já. Zelenina je v Africe podobná jako u nás, chybí tam snad jen kořenový celer, ale o to větší byla
v obchodech nabídka  různých druhů dýní,  které  jsem předtím nikdy neviděla. A opět  jsem dost dlouho
odolávala tomu, abych nějakou ochutnala. Oproti tomu batátům jsem přišla na chuť brzo, protože nám je vařili
v jídelně našeho podniku jako přílohu k masu a zachutnaly mi okamžitě. Podávají se buď slané, smíchané s más-
lem, solí a pepřem, nebo sladké, s cukrem, máslem a skořicí.

Z ovoce jsme se vyhýbali např. avokádu (ano, avokádo je ovoce!) až do chvíle, kdy mi ho dala přítelkyně ochut-
nat osolené a opepřené, smíchané s trochou majonézy, na krajíčku opečeného toustového chleba.
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Neznali jsem ani liči (lychees), mango a mučenku (passion fruit) a to vše jsme si během času také oblíbili
a mrzelo nás, že jsme je neochutnali mnohem dřív. Snad kromě mučenky je vše ostatní dnes k sehnání i u nás.
Mango různých odrůd prodávají v sezoně černoši ve stáncích u cesty, poblíž farem na kterých se pěstují, ale chu-
ťově nemají s tím, co se nabízí v obchodech u nás, nic společného. Taktéž koupíte u cesty ve stánku ananasy,
pomeranče, mandarinky, banány, ale i produkty z nich, vyrobené na okolních farmách, včetně vychlazeného zá-
zvorového a ananasového piva.

(pokračování příště)

Vlasta Havlíčková/Milatová

Jaroslava Schůtová - Můj život v Solnici
(3. pokračování….)

III – Zní zvony svatební

Na seznámení s mým mužem mám moc hezkou vzpomínku – Láďu, který v Alfě po skončení vojenské
služby nastupoval jako praktikant k dílovedoucímu p. Josefu Kylarovi, jsem coby personalistka v listopadu
1948 přijímala. Krátce na to mě v hale zastavil s dotazem, kam si má přihlásit potravinové lístky. Později
se mi přiznal, že to byla z jeho strany jen záminka, aby se mohl se mnou blíže seznámit. Hned v dalších
dnech jsme se sešli a scházeli se po práci prakticky každý den až do vánočních svátků, kdy Láďa odjel na
návštěvu k rodičům, odkud mi posílal krásné dopisy (dodnes je schovávám). Po jeho návratu jsem Láďu se
souhlasem paní Petříkové vedla z nádraží přímo „k nám“. Vzpomínám dnes už s úsměvem, jak z nabídnuté
mísy buchet mizela jedna za druhou a já trnula hrůzou, co té neomalenosti řekne paní bytná. Když jsem
se jí po Láďově odchodu za něj omlouvala, paní Petříková se jen smála, že prý měla radost z toho, jak mu
buchty chutnaly, zvlášť když jí je pochválil slovy, že jsou tak dobré, jako je peče jeho máma. S Láďou jsme
si od začátku moc rozuměli. Mluvil zasvěceně o hvězdách, o politice, krásně hrál na housle, klarinet i sa-
xofon – do kanceláře mi jednou dokonce přišel zahrát na housle nějakou Dvořákovu skladbu. Hned se také
zapojil do závodní kapely AZNP Kvasiny.

Před Vánocemi 1948 jsme my, mládežníci Alfy v závodní jídelně nacvičili pro zaměstnance Mikulášskou
zábavu, kde mi Láďa hrál partnera ve scénce o Káče Rambouskové, legračně hloupoučké dívčí figurce,
která přítomné rozesmála svými naivními průpovídkami a celým svým směšným úborem i chováním. My
dva jsme se v té scénce k sobě náramně měli, což nám oběma moc dobře šlo (i když jsem byla přísně vy-
chovaná). Jídelnou prý šel tehdy jeden hlas: „Tak tu ve fabrice máme další párek na obzoru!“ A měli pravdu.
Už 25. června 1949 jsme měli svatbu a byla to podle mne svatba nádherná. Ale předcházelo jí neveselé jed-
nání s mou rodinou.

Má nevlastní matka mi odmítla svatbu vystrojit. Podle ní jsem si mohla vzít významného úředníka
z ředitelství Státních drah v Hradci Králové, který měl zajištěnou existenci a zavedenou domácnost (po-
dotýkám, že byl rozvedený, neboť od něho žena utekla). Zatímco Láďa je prý jen začínající tovární prakti-
kant, který navíc na návštěvu rodičů nevěsty přijel v obyčejných bagančatech, atd. atd. Takže jsme se raději
zase oblékli a odešli. Předtím jsem ale uraženě odmítla převzít své věno ve výši 20 tisíc, a to byly v roce
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1949 nějaké peníze! Rodiče je našetřili z mých měsíčních příspěvků na stravu. Cestou na nádraží mi však
Láďa toto mé gesto vyčetl, sice mírně ale důtklivě. Nejprve jsem se na něj rozzlobila, ale pak jsem pocho-
pila, že to z jeho strany není chamtivost, ale jen praktický přístup k životu. Jeho rodina měla za sebou těžké
životní zkušenosti. On sám byl nešťastný ročník 1924, který byl za války totálně nasazen na práci ve zbroj-
ních továrnách v Německu, kde při četných náletech přišlo o život mnoho českých chlapců a děvčat. Láďa,
aby se tomu vyhnul, za pomoci svého mistra úmyslně neplnil podmínky stanovené pro učňovské zkoušky
v oboru truhláře, přičemž Říše přece potřebovala odborníky! Mistr mu tak vlastně uměle prodlužoval
učební dobu a uchránil ho před nasazením, sám přitom riskoval vlastní život. 

Kromě toho rodinu Schůtovu, stejně jako mnoho dalších obyvatel nešťastného Neveklovska a Sedlčan-
ska, postihlo nucené vystěhování z jejich domovů, které pak v této oblasti sloužily nacistům jako cvičné
území pro jejich vojáky. Láďa s velkým smutkem v srdci vzpomínal, jak naložili svůj skromný majetek na
vůz, který pak táhla jejich kravička. Při odbočce na políčko chtěla ze zvyku zahnout a nechápala, že ji hos-
podář žene jinam a stále dál. Rodina tehdy ztratila nejen rodný domek, kde prožilo život mnoho generací,
políčka, která jim dávala obživu, ale všichni byli postiženi i finančně. Když se po válce Láďa přišel na svůj
domov podívat, našel jen rozstřílenou, polorozbořenou chalupu. Maminku tam raději nezavezl. Já za sebou
neměla zdaleka tak tragické zkušenosti. Pochopila jsem, že jenom romantikou a hrdostí člověk živ být ne-
může. To mne ostatně život brzy naučil! Že jsem si ale svého partnera vybrala správně, to mi potvrdil celý
ten 42,5 let trvající společný život. Láďa byl nejen milujícím a odpovědným manželem, ale také svědomi-
tým a obětavým otcem našich dětí.

Ale vraťme se zpět k těm přípravám na naši svatbu. Když mi tedy nevlastní matka odmítla uspořádat
svatební hostinu, obrátili jsme se s prosbou na naši milou paní Petříkovou a ta ochotně svatbu vystrojila.
Především pro mne z vlastního materiálu ušila nezbytnou bílou halenku – byla totiž vyučenou švadlenou
a lecjakou předválečnou textilii měla v zásobě. Kostým jsme koupili na šatenku v Rychnově nad Kněžnou.
Byl pěkný, krásné modré barvy, ale když jsme ho přivezli, paní Petříková zděšeně pravila, že modrá na sva-
tebním oblečení znamená modré podlitiny od bití manželem. Museli jsme kostým vyměnit za béžový, což
paní Petříkovou uklidnilo a já si toto oblečení „přijatelnější“ barvy v budoucnu velmi užila.

Paní bytná pak ve velikánské zadělávací míse z vlastní mouky zadělala na báječné koláče, které pak za
pomoci paní Prajznerové z nábřeží a mých kolegyň Vlasty Pavlové (později provdané Ehlové) a pí Mahle-
rové, byly ve velkém množství napečeny. Později jsem se dozvěděla, že i matka v Březhradě koláče napekla
a po sousedech roznosila. Ale ač jsme rodiče i sourozence na svatbu pozvali, nemohli bohužel přijet, ani
tatínek, což jsem pochopitelně obrečela. Láďa opatřil maso na řízky a vepřovou pečeni, paní bytná ne-
chala „popravit“ dva králíky a vše spolu s nezbytnými houskovými knedlíky se zelím výborně připravila.
Bramborový salát ovšem nemohl chybět, ani oblíbená svíčková. Že nechyběla ani basa piva a dostatek dal-
ších povzbuzujících tekutin, je nabíledni. 

Dodnes jsem vděčná mým kolegyním a kolegům, kteří místo mých rodičů vzali část příprav do svých
rukou. Spolupracovnice Zemanová mi věnovala tehdy tak důležitý doplněk svatebního oblečení, pěkný bílý
klobouček. Jiná mi zapůjčila bílé boty. Takže po zakoupení tehdy předpisového černého obleku pro ženi-
cha, jsme byli celkem obstojně na ten slavný den připraveni. Svatbě pochopitelně předcházela důkladná
očista těla. Ale ani sprcha ani vana tehdy k dispozici nebyly. Přinesli jsme dřevěné necky a položili je do ta-
kového „předsálí“ kozího chlívku. Tam jsme nanosili vodu ohřátou ve velkém hrnci na kuchyňských kam-
nech. Já i paní bytná jsme se pak postupně vykoupaly za udivených pohledů naší rohaté dodavatelky
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výborného mléka. Možná se tomu budou čtenáři divit, třeba i smát, ale pamětníci vědí, jak to tenkrát bylo
s hygienou v Solnici složité. Chyběl vodovod a každý litr vody se musel nanosit. Dnes se s vodou neuvěři-
telně plýtvá, ačkoliv zdroje vysychají. Nepřála bych současné mladé generaci, aby se jednou museli vrátit
do tohoto „středověku“. 

Svatební obřad se konal v so-
botu  25.  června  1949  na  ONV
v Rychnově  nad Kněžnou. Mou
matku tam zastoupila paní Petří-
ková. Cestou zpět zabočila auta
k hospůdce u Doubravských na
Place,  kde  mí  kolegové  zajistili
první občerstvení. Tam již také če-
kala Láďova kapela, která nás ve-
sele  přivítala.  Zde  jsme  si  také
poprvé zatančili jako novopečení
manželé.  Poté  jsme  se  všichni
i  s  kapelou  přemístili  k  hlavní
hostině, připravené v „parádním“
pokoji paní bytné. Veškeré jídlo
náramně chutnalo. Nebyly to ale
žádné  lukulské  hody  –  tehdy
nebyl takový dostatek, takže na přidání už nezbývalo. Přesto vše proběhlo v nádherné atmosféře, jen tro-
chu zkalené nepřítomností mé rodiny. Ale díky té obětavé pomoci dobrých lidí kolem nás, uprostřed dob-
rého jídla a pití, za zvuků veselé hudby, jsem na to přece jen trochu zapomněla. Občas si dnes prohlížím
došlé gratulace a musím se usmívat, kolik různých jmen novomanželů jako adresátů je na obálkách! To po-
čáteční „Sch“ u našeho společného příjmení svádělo mnohé ke čtení německy jako „Š“ (a ke zkomolenému
přepisu do češtiny). Někteří místo „ů“ psali například německé přehlasované „ü“. Já ještě dlouho vysvět-
lovala, že jméno Schůt je české, že se často vyskytuje na Benešovsku, odkud manžel pochází, že „krouž-
kované“ ů je přece typicky český znak.

Moc a velmi mile nás překvapila ta spousta praktických dárků od známých, kolegů i od paní Petříkové,
od jejích dcer. Velmi se nám pak hodily při zařizování naší společné domácnosti. Po svatbě jsme krátký čas
bydleli s Láďou u pí Petříkové v onom jediném parádním pokoji, vždyť jsme vlastně ani jinou možnost ne-
měli. 27. června jsme tam oslavili i Láďův svátek, který už prožíval poprvé jako „ženáč“. Takže se vše zatím
jevilo tak nádherné. Paní Petříková ale čekala o prázdninách návštěvu rodin svých dcer – paní Vlastu Ko-
ťanovou s manželem a dvěma dcerkami, také manžele Šlechtovy s dcerou Ivankou. Vnučky měly zůstat
u babičky po celou dobu prázdnin, takže jsme tam opravdu dále pobývat nemohli a museli si najít nové
bydlení. O tom ale zase příště.  

(pokračování příště)

Jaroslava Schůtová

fotografie k minulému článku
představení od  K. Čapka „Matka“ z roku 1957
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ROZPIS SLUŽEB – červenec - říjen 2019
Ordinační hodiny: sobota, neděle, svátek 8.00 – 12.00 hodin

Datum Jméno lékaře Adresa ordinace Telefon
05.07. MUDr. Domáňová Iva poliklinika Rychnov nad Kněžnou 494 515 694
06.07. MUDr. Hlavsová Lenka Komenského 259, Kostelec nad Orlicí 494 323 958
07.07. MUDr. Havlíček Ondřej Záhumenská 445, České Meziříčí 734 324 600
13.07. MUDr. Handl Jindřich Panská 24, Rychnov nad Kněžnou 494 531 955
14.07. MUDr. Hrbáčová Eva Na Trávníku 1232, Rychnov nad Kněžnou 494 532 330
20.07. MUDr. Čapková Marie Komenského 366, Doudleby nad Orlicí 494 383 417
21.07. MUDr. Loukota Jan Komenského 127, Opočno 494 621 665
27.07. MUDr. Pokorná Jaroslava poliklinika Rychnov nad Kněžnou 494 515 697
28.07. MUDr. Matějková Denisa Záhumenská 445, České Meziříčí 734 324 600
03.08. MUDr. Miřejovská Dagmar Třebízského 799, Kostelec nad Orlicí 494 323 152
04.08. MUDr. Motyčka Martin Komenského 44, Rychnov nad Kněžnou 775 224 093
10.08. MUDr. Nentvichová Eva K. Michla 942, Dobruška 494 623 775
11.08. MUDr. Petrák Tomáš Náměstí Dr. Lützowa 244, Vamberk 721 200 244
17.08. MUDr. Plšková Ivona Svatohavelská 266, Rychnov nad Kněžnou 494 534 841
18.08. MUDr. Podolská Jana poliklinika, Mírové nám. 88, Týniště nad Orlicí 494 371 783
24.08. MUDr. Skříčková Zdena              poliklinika Rychnov nad Kněžnou 494 515 695
25.08. MUDr. Pokorná Věra Jana Pitry 448, Opočno 494 667 628
31.08. MUDr. Přibylová Marta Komenského 209, Častolovice 494 322 706
01.09. MUDr. Malátková Ludmila poliklinika Rychnov nad Kněžnou 494 515 696
07.09. MUDr. Stejskalová Věra zdrav. středisko Kout 566, Borohrádek 494 381 263
08.09. MUDr. Sudová Simona poliklinika, Mírové nám. 88, Týniště nad Orlicí 494 371 031
14.09. MUDr. Světlík Filip Tyršova 515, Opočno 777 667 353
15.09. MUDr. Štulík Richard poliklinika Rychnov nad Kněžnou 494 515 693
21.09. MUDr. Tancurinová Jana Náměstí Dr. Lützowa 345, Vamberk 736 419 151
22.09. MUDr. Tomanová Libuše poliklinika, Mírové nám. 88, Týniště nad Orlicí 494 542 102
28.09. MUDr. Tomáš Jan Tyršova 515, Opočno 777 667 353
29.09. MUDr. Učňová Petra Náměstí Dr. Lützowa 244, Vamberk 721 200 244
05.10. MUDr. Valešová Pavla poliklinika, Pulická 99, Dobruška 494 622 114
06.10. MUDr. Veselská Renata poliklinika, Mírové nám. 88, Týniště nad Orlicí 494 371 781
12.10. MUDr. Zdráhal Zdeněk Masarykova 729, Kostelec nad Orlicí 721 460 150
13.10. MUDr. Bahník František Třebízského 799, Kostelec nad Orlicí 494 323 152
19.10. MUDr. Beránek Jan Komenského 828, Týniště nad Orlicí 494 371 088
20.10. MUDr. Borůvková Veronika poliklinika, Pulická 99, Dobruška 494 622 114
26.10. MUDr. Čapková Marie Komenského 366, Doudleby nad Orlicí 494 383 417
27.10. MUDr. Domáňová Iva poliklinika Rychnov nad Kněžnou 494 515 694

Zubní pohotovost
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III. čtvrtletí roku 2019

Červenec: 
14. července (neděle) Koncert dechové hudby Sopotničanka      

21. července (neděle) Výstava obrazů Zdeny Vařákové

28. července (neděle) Koncert dechové hudby (v jednání) 

Srpen: Kino na kolečkách
– pořádá kulturní komise
– místo konání: zahrada MŠ

2. srpna (pátek) Jak vycvičit draka 3
9. srpna (pátek) Raubíř Ralf a internet

16. srpna (pátek) Šmoulové – zapomenutá vesnice
25. srpna (neděle) Trollové

11. srpna (neděle) Koncert dechové hudby Opočenka      

24. srpna (sobota) Vystoupení country skupiny Ohrada      

26. srpna (pondělí) Otevření výstavy ke 120 rokům tělovýchovy v Solnici      

Září:
1. září (neděle) Loučení s létem – Rodinný festival se Škoda Auto od 9.00 hod.

– den pro celou rodinu s tradiční Koloběžkiádou
– místo konání: sportovní areál Solnice
– pořádá Škoda Auto a.s., město Solnice, Solnický Brouček z.s.

8. září (neděle) Koncert Dasha a Polický symfonický orchestr      

13. září (pátek) Ochotnické divadlo Týniště nad Orlicí – hra „Šašek nebo politik“      

18. září (středa) Drakiáda 
– pořádá Solnický Brouček
– s sebou vezměte buřt nebo párek na opečení a vše, co je k tomu třeba,
zajištěn bude pouze oheň a pruty

– bližší informace budou uvedeny na plakátech Solnického Broučka

21. září (sobota) Revivalový koncert ABBA nebo Michal David      

27. září (pátek) Ochotnické divadlo Potštejn – „Manželské psycho“      

29. září (neděle) Partička (Škoda Auto)      

Kalendář  akcí
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Kulturní komise obce Kvasiny vás zve dne 10. 8. 2019 na letní kino Ženy v běhu. Tato akce je ve spolu-
práci s volejbalovým klubem Auto Škoda Kvasiny a promítat se bude v jejich sportovním areálu. Další
podrobnosti budou včas zveřejněny. 

Dne 7. 9. 2019 se koná již tradiční večerní Pohádkový les v kvasinském zámeckém parku.

Od 13. 9. již tradiční pokračování Večerů při svíčkách. 

Rudolf Beneš

Kulturní akce v Kvasinách

Akce Muzea a galerie Orlických hor v Rychnově nad Kněžnou

Červenec – září 2019

Správní budova Muzea a galerie Orlických hor v Rychnově nad Kněžnou
Jiráskova 2, 516 01 Rychnov nad Kněžnou (bývalá kasárna)
Tel.: 494 534 450, e-mail: moh@moh.cz, www.moh.cz

Plachetkův památník Celoroční provoz
Expozice představuje ucelenou ornitologickou sbírku obsahující zástupce 255 ptačích druhů. Vystaveno
je na 700 preparovaných exemplářů. Sbírka je výsledkem celoživotní práce Karla Plachetky (1877-1961),
rodáka z Bedřichovky v Orlických horách, spoluzakladatele a činovníka Československé ornitologické spo-
lečnosti a mnoha dalších ornitologických spolků a organizací.

Fotohistorie města Rychnova nad Kněžnou Celoroční provoz
Nedávnou historii města v prostorách bývalých kasáren připomíná na 228 fotografií, kdy nejstarší z nich
pocházejí z 19. století, nejnovější pak z konce 2. světové války. Snímky v expozici zaznamenávají kromě
běžného života lidí, i důležité historické události jako oslavy osvobození v roce 1945.

Orlická galerie a výstavní sály muzea
2. patro Kolowratského zámku, Kolowratská 1, 516 01 Rychnov nad Kněžnou
Tel.: 494 534 015, e-mail: moh@moh.cz, galerie@moh.cz, www.moh.cz

Výstava na téma „Prostřeno!“ 26. 4. – 27. 10. 2019
Výstava  „Prostřeno!“  představuje  sváteční  i  všední  stolování  v  různých  venkovských  i  městských
domácnostech v průběhu času, především v 19. a první polovině 20. století.
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Výstava na téma „Zašitá krása v krajce“ 26. 4. – 15. 9. 2019
Skupina Ten to Twelve představuje kolekci textilních obrazů, ve kterých skloubí různé textilní techniky
včetně patchworku se všemi druhy krajek, získaných z vlastních zdrojů i darováním z pozůstalostí. Tvůrci
tomuto krásnému materiálu vdechnou nový rozměr a ukáží, jak se dá moderními textilními technikami
oživit jedinečná krása krajky. 

Výstava na téma „Z krajinářského díla Josefa Holuba (1870 – 1957)“ 26. 4. – 15. 9. 2019
Výstava prací Mařákova žáka a předního českého krajináře, rodáka ze Slaného, který závěr svého života
prožil v nedalekých Kvasinách. 

Výstava na téma 
„Města, obce a památná místa našeho kraje na kresbách Jana Venuta“ 22. 6. – 27. 10. 2019
Soubor reprintů ze sbírky Österreichische Nationalbibliotek Wien, připravený ve spolupráci s ÖNB
a Galerií výtvarného umění v Havlíčkově Brodě. Výstava přináší výjimečnou příležitost seznámit se
s drobnými vedutami tohoto pilného kreslíře, na kterých jsou poprvé obrazově zachycena mnohá města
a místa Orlických hor a Podorlicka. Originály kreseb, kdysi věnovaných císaři Františkovi I. Rakouskému,
jsou uloženy ve sbírce ÖNB ve Vídni. Výstava je připravena ve spolupráci s autorem rozsáhle publikace
o Janu Venutovi Mgr. Alešem Veselým. 

Výstava na téma 
„Robin Kaloč: výběr z malířských a grafických cyklů“ 22. 6. – 15. 9. 2019
Součást  festivalu  Poláčkovo  léto. Výstava  grafik  a maleb  rychnovského  rodáka,  výtvarníka Robina
Kaloče. Ve výstavní kolekci jsou zastoupeny cykly maleb a klasických grafických technik – akvatinta, mez-
zotinta, suchá jehla, monotyp a strukturální grafika na papíře. Témata krajiny, přírodních motivů a les-
ních průhledů se staly prvními motivy tvorby Robina Kaloče. Fantazijní i realistické krajiny z plenéru se
postupně proměnily v krajinu vnitřní – krajinu skrytých pocitů, nálad a emocí, např. cykly Emoce krajiny,
Meditace v krajině, Chrám lesa, Příběhy krajiny a Proměny krajiny. 

Prázdninová výtvarná dílna na téma „Poznej známou krajinu jinak“ 13. 7. 2019 od 10 do 14 hodin
Mnohá známá místa našeho okolí už skoro ani nevnímáme. A přece jen jde obyčejná procházka prožít
jinak, a to pomocí přírody a výtvarného umění. 

Prázdninová výtvarná dílna na téma „Nemocnice plyšáků“ 20. – 21. 7. 2019 od 10 do 17 hodin
Stůně váš plyšový kamarád? Potřebuje novou záplatu či jen ozdobu? Přijďte do naší nemocnice, kde na-
jdeme lék na každou bolest.  

Prázdninová výtvarná dílna na téma „Grafické techniky“ 3. 8. 2019 od 10 do 17 hodin
Letní prázdniny jsou úžasným časem, kdy člověk může rozvíjet svou fantazii a zažít něco nového. To vše
přinesou prázdninové výtvarné dílny v Orlické galerii, které budou určené jak pro malé, tak velké.  

Tvůrčí dílna na téma „Kaleidoskop“ 14. 9. 2019 od 10 do 17 hodin
Galerie nemusí být pouze prostorem, kde jsou vystavována umělecká díla, ale je také místem, kde není
nutné mít z výtvarného umění strach. Přijďte si proto s námi „zatvořit“ a užít si krásné chvíle s uměním. 



4 6 w w w . s o l n i c e . c z

Sýpka – Muzeum Orlických hor
Horská 174, 517 61 Rokytnice v Orlických horách
Tel.: 491 616 941, e-mail: sypka@moh.cz, www.sypka-moh.cz

Přednáška na téma „Na kole přes Rumunsko do Bosny - druhá část“ 20. 7. 2019 od 17 hodin
Martin Adámek je cestovatel, který během svých expedic na kole, lehokole a koloběžce navštívil mnoho
evropských zemí a najel tisíce kilometrů.

Tvůrčí dílna na téma „Vyrob si svého draka!“ 28. 9. 2019 od 10 do 17 hodin
Podzim je tradičním časem pouštění draků. V minulosti si děti draky běžně vyráběly samy. Navažte
v Sýpce na tuto tradici a vyrobte si svého vlastního papírového draka. 

Muzeum krajky Vamberk
Vilímkova 88, 517 54 Vamberk
Tel.: 494 541 518, e-mail: mkv@moh.cz, www.moh.cz

Výstava na téma „Stanislava Losová: Můj svět z nití“ 1. 5. – 1. 9. 2019
Výstava k životnímu jubileu textilní výtvarnice, krajkářky Stanislavy Losové. Věnuje se především malbě
na hedvábí a paličkované krajce. V její tvorbě jsou zastoupeny také další textilní techniky.

IX. Bienále české krajky 28. 6. – 28. 7. 2019
Muzeum krajky Vamberk ve spolupráci s městem Vamberk pořádá IX. Bienále české krajky, prestižní sou-
těž a přehlídku současné krajkářské tvorby. Spolu s Bienále se bude ve Vamberku konat již XVI. Meziná-
rodni setkaní krajkářek (28. 6. – 30. 6. 2019). Jeho pořadatelem je město Vamberk.

Tvůrčí dílna ve spolupráci s Českým výborem pro UNICEF
na téma „Adoptuj panenku a zachráníš dítě“ 17. 8. 2019 od 10 do 16 hodin
Projekt „Adoptuj panenku a zachráníš dítě“ již trvá několik let a účastnily se ho mnohé organizace, ale
svými panenkami přispěly i slavné osobnosti. Každá z panenek představuje jedno skutečné dítě z roz-
vojové země. To bude z utržených peněz z prodeje panenky proočkováno proti šesti hlavním dětským
smrtelným chorobám.

Výstava na téma „130 let Krajkářské školy ve Vamberku“ 13. 9. – 31. 12. 2019
Výstava k 130. výročí založení Krajkářské školy ve Vamberku představí vývoj učebních postupů ve škole,
její tvorbu, žáky i pedagogy a připomene i stále živou současnost školy. Vystaveny budou rovněž krajky
upaličkované podle návrhů předních výtvarníků, díky nimž dosáhlo československé krajkářství světové
úrovně.
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Dům č. p. 55, Opočno
Kodymova 55, 517 73 Opočno
Tel.: 494 534 015, e-mail: moh@moh.cz, www.moh.cz

Expozice na téma „Opočno v proudu času (1068 – 2018)“ Od července 2018
Město Opočno patřilo v minulosti k nejvýznamnějším sídlům v Čechách, což potvrzuje i záznam v Kos-
mově kronice. V  roce 2018 uplynulo 950  let od  této staré písemné zmínky a Opočno  tak oslavilo
významné kulaté jubileum. U této příležitosti byla v prostorách nejstaršího městského domu č. 55
v Opočně otevřena expozice věnovaná historii města.

Změny akcí vyhrazeny. 
Aktualizace a bližší informace na WWW.MOH.CZ a na facebooku muzea a jeho poboček.

Společenská kronika

Narozené děti:

duben:            Daniel Hloušek, Solnice
Adriana Popiolková, Ještětice
Tereza Rejchrtová, Solnice

Ať je po celý život provází láska, štěstí a zdraví!

Úmrtí:

duben: Jaroslav Barták, 1940, Ještětice
Juraj Palaščák, 1946, Solnice
Věra Otčenšková, 1928, Solnice

červen:            Václav Cvejn, 1932, Ještětice 

Čest jejich památce!
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Zpravodaj města Solnice

Vydává Město Solnice jako periodický tisk územního samosprávního celku. 
Publikace je registrována Ministerstvem kultury ČR pod evidenčním číslem: MK ČR E 23628.

Vychází 4x ročně – zdarma, nákladem: 900 výtisků
Uzávěrka příspěvků pro tento zpravodaj: 15. června 2019

Uzávěrka příštího čísla: 15. září 2019

Redakce: MěÚ Solnice, Masarykovo náměstí 1, 517 01 Solnice
IČO:00275417

Redakční rada: Tomšová Jana, Mgr. Klengelová Stanislava, Mgr. Jakubcová Hana, Milatová Vlasta 
TomsovaSolnice@seznam.cz
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Redakční rada neodpovídá za stylizaci příspěvků a za tiskové chyby. Vyhrazuje si právo na krácení
příspěvků. Zasláním příspěvku autor uděluje vydavateli svolení vydat jej v elektronické podobě, 
jakož i v tištěné podobě ve zpravodaji. Na zveřejnění zaslaného příspěvku nevzniká právní nárok. 
Příspěvky čtenářů a dopisovatelů nemusí vyjadřovat stanovisko redakce. Příspěvky jsou vítány.












